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Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 12/2020 - 30 pàgines 

Sessió ordinària del dia 2 de juliol del 2020 

 

El dia 2 de juliol del 2020, dijous, es reuneix a la Casa 

de la Vall, (nou hemicicle), el M. I. Consell General, 

en sessió ordinària convocada d'acord amb allò que 

estableix el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre 

del dia que figura en el Butlletí del Consell General 

núm. 48/2020, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta oral, 

(segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència de la  

M. I. Sra. Roser Suñé Pascuet, Síndica General, s'ha 

procedit a comprovar la presència dels membres, que 

ha quedat registrada d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sr. Oliver Alís Salguero 

M. I. Sra. Alexandra Codina Tort 

M. I. Sra. Bernadeta Coma González 

M. I. Sr. Ferran Costa Marimon 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sr. Raul Ferré Bonet 

M. I. Sra. Sílvia Ferrer Ghiringhelli 

M. I. Sr. Jordi Font Mariné 

M. I. Sr. Pere López Agràs 

M. I. Sr. Joaquim Miró Castillo 

M. I. Sra. Ester Molné Soldevila 

M. I. Sra. Carine Montaner Raynaud 

M. I. Sr. Roger Padreny Carmona 

M. I. Sr. Joan Carles Ramos Reboredo 

M. I. Sra. Roser Suñé Pascuet 

M. I. Sra. Susanna Vela Palomares 

S’ha excusat l’absència dels M. I. Srs. Mònica Bonell 

Tuset, Joan Carles Camp Areny, Eva López Herrero, 

Marc Magallon Font, Maria Martisella González, 

David Montané Amador, Carles Naudi d’Areny-

Plandolit Balsells, Meritxell Palmitjavila Naudí, Josep 

Pintat Forné, Núria Rossell Jordana, Judith Salazar 

Álvarez i Carles Sánchez Rodríguez. 

També hi és present el M. I. Sr. Xavier Espot Zamora, 

Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. Jordi 

Gallardo Fernàndez, ministre de Presidència, 

Economia i Empresa; Josep Maria Rossell Pons, 

ministre de Justícia i Interior; Jordi Torres Falcó, 

ministre d’Ordenament Territorial; Verònica Canals 

Riba, ministra de Turisme; Joan Martínez Benazet, 

ministre de Salut; Ester Vilarrubla Escales, ministra 

d’Educació i Ensenyament Superior. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa Besolí, 

secretari general del Consell General. 

(La M. I. Sra. Sílvia Ferrer Ghiringhelli, secretària de 

la Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.03h) 
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La Sra. síndica general: 

Abans d’iniciar amb l’ordre del dia previst, us recordo 

que segons disposa l’article 131 del Reglament del 

Consell General, el temps total per substanciar una 

pregunta, incloent també la rèplica i la dúplica, no pot 

excedir de vuit minuts, dividits en parts iguals.  

Que per acord de la Junta de Presidents i mentre es 

mantingui la presència reduïda de consellers generals 

amb nombre proporcional per grup parlamentari, una 

vegada finida la resposta del membre del Govern, i si 

un conseller general ho sol·licita, la síndica general li 

concedirà la paraula per un minut per tal que formuli 

una repregunta estrictament sobre la mateixa matèria. 

El membre del Govern disposarà per a la resposta del 

mateix temps. 

Alhora, us informo que s’han presentat tres preguntes 

amb caràcter urgent admeses a tràmit per la 

Sindicatura i que figuren en el primer lloc del llistat. 

Procedirem doncs amb la primera pregunta. 

1- Pregunta urgent amb resposta oral del 

Govern presentada per la M. I. Sra. Susanna 

Vela Palomares, consellera general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 1 de juliol del 2020, relativa a la promoció 

turística d’Andorra pel 2020-2021. 

Fou registrada amb el número 471 i s’ha publicat en 

el Butlletí del Consell General número 51/2020 de l’1 

de juliol. 

Exposa la pregunta la Sra. Susanna Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Pregunta que es formula al Govern relativa a la 

promoció turística d’Andorra pel 2020-2021. 

Vist que el turisme és, sens dubte, una de les activitats 

econòmiques més afectades per la crisi sanitària 

produïda per la Covid-19. 

Vist que el turisme és un sector estratègic pel nostre 

país. 

Vista la presentació que Andorra Turisme va fer el 

passat 28 de maig de la campanya de promoció 

turística amb una inversió d’1,7 milions d’euros per 

atreure visitants a Andorra. 

Es demana: 

Quines són les accions concretes i planificades de la 

campanya turística del Govern i Andorra Turisme per 

a aquest estiu i per a la tardor i l’hivern? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Respon pel Govern, Sra. Verònica Canals. 

La Sra. Verònica Canals: 

Gràcies Sra. síndica. 

Es cert Sra. consellera que tal com vostè avança el 

turisme és arreu del món un sector especialment 

afectat per la crisi del Covid. És el primer que es va 

veure afectat per la crisi i segurament el que més 

tardarà en recuperar-se, Les últimes dades de l’OMT 

parlen d’una davallada d’un 60 % pel que fa a 

l’activitat turística mundial per al 2020. 

També és cert Sra. consellera que el turisme és un 

sector estratègic pel país ja que representa entre un 40 

i un 50 % del PIB. 

Per aquestes raons precedentment esmentades, hem 

estat especialment curosos des d’Andorra Turisme a 

l’hora de confeccionar la campanya turística d’estiu, 

per donar-li la màxima eficiència i ressò possible més 

enllà de les nostres fronteres. 

Està dirigida únicament als nostres dos Estats veïns, 

França i Espanya, amb un pressupost total superior al 

de la campanya d’estiu 2019. Seria molt difícil captar 

mercats llunyans, sabent que les previsions diuen que 

la majoria dels turistes es desplaçaran en vehicle 

particular i que prioritzaran aquest estiu les seves 

destinacions domèstiques. 

Durant el confinament vam comunicar amb l’eslògan 

següent: “Somia i queda’t a casa”. 

Després, la campanya de comunicació d’aquest estiu 

s’ha estructurat en dues fases. 

La primera: ensenyant “Tot el que t’espera”. 

La segona: “És hora de fer-ho realitat” 

L’objectiu de la campanya és aconseguir interessar al 

turista, captar la seva atenció i provocar visites a la 

web. 

El primer moment s’ha fet del 3 al 30 de juny, 

coincidint amb un desconfinament gradual. 

El segon que va començar ahir, 1 de juliol, fins al 31 

d’agost, i correspon al retorn a la nova normalitat. 

El primer moment representa un 30% de la inversió 

de la campanya, i s’articula entorn de dos eixos: 

consideració i notorietat. 

Hem volgut incidir prop dels clients potencials dels 

mercats propers, França i Espanya, perquè considerin 

i incloguin Andorra com a destinació idònia per a les 

seves vacances. 

I ho hem fet donant a conèixer altres aspectes 

d’Andorra que fins ara possiblement passaven 
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desapercebuts, i que són l’ADN de la marca Andorra, 

em refereixo al seu patrimoni cultural i natural. 

Els objectius del segon momentum són la conversió i 

la fidelització, com diuen en anglès el  “Call to 

action”. És el moment en què el consumidor reserva 

el viatge, actua i, inclusiu, pot decidir repetir i tornar. 

Per això, treballem amb missatges i impactes 

constants i seguits durant tot l’estiu. Aquesta segona 

fase representa el 70% de la inversió. 

Els dos eixos estratègics que defineixen aquesta 

campanya d’estiu són el de fer visible Andorra com a 

destinació idònia per a l’estiu, i incentivar el retorn 

vàries vegades. 

Aquest estiu la majoria de la gent tindrà poques 

vacances, Espanya avalua a 8 dies la durada mitja de 

les vacances d’un 63% de la població, llavors és molt 

important motivar el reton i incentivar al consumidor 

en plantejar-se Andorra com una destinació també de 

3-4 dies “country break”, una escapada. 

Es tracta d’una campanya concreta i ben planificada, 

i accessible a tots com es va poder comprovar durant 

la presentació que es va fer de manera virtual. 

És una campanya aspiracional i de destí. 

Comunica espais oberts, natura, oferta local i 

distanciament.  

Ben entès, a més de la campanya s’ha treballat en el 

contingut d’esdeveniments per motivar la presa de 

decisió de venir a Andorra. 

- Esdeveniments musicals. Cada cap de setmana del 

mes d’agost fins la primera setmana de setembre es 

treballarà en crear una oferta musical. 

La segona, allargar el Shopping Festival, de dos o un 

cap de setmana més. 

La tercera, accions amb els comuns per donar 

visibilitat a les seves activitats i programacions. S’ha 

obert  un full de ruta per avançar plegats. 

I finalment d’altres actes pendents de definir que 

properament us comunicarem. 

Totes les accions complementàries es presentaran 

amb tot tipus de detalls quan estiguin definides. La 

primera serà aquest dilluns dia 6 de juliol, amb la 

presentació de l’esdeveniment musical de l’estiu. 

I finalment la campanya d’hivern. 

En funció de l’evolució de la situació sanitària i d’un 

possible rebrot, si es torna a la normalitat, s’ampliaria 

la campanya als mercats internacionals, com poden 

ser: Regne Unit, Benelux, Itàlia, Portugal, i com 

sempre als mercats de França i Espanya. 

La campanya d’hivern comença a nivell internacional 

el mes de novembre i pel que fa als mercats propers el 

mes de desembre i gener. 

Sense res més a afegir, gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Per la rèplica, Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Gràcies Sra. ministra. 

Probablement hem tingut de fer aquesta pregunta 

perquè com que no ha estat possible la seva 

compareixença en la Comissió d’Economia tal i com 

se li va demanar, per poder explicar doncs part del que 

ens acaba d’explicar a tots els consellers. 

Sabem que la situació és dolenta, sabem que les 

persones han perdut poder adquisitiu, hi ha molta 

incertesa, la gent evidentment no es mourà gaire lluny 

de casa seva, no es faran viatges llargs com estaven 

acostumats. Per tant, seguim depenent molt dels 

nostres mercats de proximitat, és a dir Espanya i 

França i segons els responsables de turisme, això 

hauria de ser un factor que hauria de jugar a favor 

nostre. 

Ens va sobtar veure que durant aquests mesos que 

hem patit la crisi que encara no s’ha acabat, però la 

part més forta, doncs com Govern reclamava tot el 

tema del Covid Free, del Covid Save com a elements 

que ens feien atractius i llocs segurs per venir a 

estiuejar per venir a passar uns dies.  

Ens ha sorprès que les campanyes que hem pogut 

veure doncs, aquests elements no s’hi treballaven 

massa. 

El mes de juny passat ja es va estar a disposició doncs 

d’obrir les fronteres, primer França l’1 de juny i 

després Espanya doncs 20 dies després. Vam assistir al 

primer cap de setmana que no va estar marcat 

precisament per una alta afluència de visitants. Potser 

encara és molt d’hora per saber com anirà tot, però sí 

que m’agradaria que vostè m’expliqués una mica 

quina valoració en fan i com poden veure com anirà 

amb l’actual context de crisi. 

Ens preocupa molt com contrastar els efectes que 

puguin produir estudis com el que va publicar la 

revista Forbes, que va situar Andorra entre els països 

europeus menys segurs davant el coronavirus. Com 

sabeu és un estudi que analitzava aspectes com 

l’eficàcia de la quarantena, la gestió dels governs o els 

recursos sanitaris. 

Ens preocupa també no saber què se n’ha fet dels 

treballs que tenien l’objectiu de fidelitzar els turistes 

que es pregonava a la legislatura passada. Es parlava 



Diari Oficial del Consell General Núm. 12/2020 Sessió ordinària del dia 2 de juliol del 2020 

4 

de fidelitzar la seva mobilitat i la seva 

transaccionalitat, i no n’hem sabut massa res més. 

També ens preocupa les grans i fortes campanyes dels 

nostres estats veïns com Espanya, França o Portugal. 

Per tant ens agradaria també saber, és a dir de tots 

aquests projectes que a l’anterior ministre de Turisme 

doncs ens explicava sobre el tema de crear un entorn 

fàcil perquè tingués una millor experiència 

gastronòmica, cultural, el tema del “Big Data" per 

conèixer millor els patrons de comportament dels 

nostres visitants, on estan tots aquests estudis i quines 

valoracions s’han fet. 

Per tant, seria bo i necessari que el Govern treballés, 

probablement ja ho estigui fent en un pla estratègic, 

perquè més enllà de la crisi en la que vivim ara, i hi 

hem de conviure doncs poguessin incloure punts i 

àmbits d’actuació com: 

- Recuperar la confiança en el destí segur. 

- Mesures de reactivació del sector (formació 

contínua, capacitació...) 

- Millorar la competitivitat com a destí turístic. 

- Millorar el coneixement i tecnologies o la promoció, 

no per la recerca de nous mercats europeus i els 

emissors més importants dels mercats més llunyans. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Per la dúplica, Sra. Canals. 

La Sra. Verònica Canals: 

Gràcies Sra. síndica. 

Com que hi ha moltes preguntes en una pregunta, en 

una repregunta si més no. 

Començant per la primera, la compareixença prop de 

la Comissió d’Economia s’efectuarà una vegada 

aterrat el full de ruta perquè com bé sabeu en un 

entorn que es mou enormement, cal prendre les 

millors decisions i les decisions més sostenibles 

sobretot en quan t es refereix al turisme. 

Doncs per fer l’enllaç amb la seva pregunta referent a 

la campanya Covid Free. Per què no s’ha fet aquesta 

campanya? Perquè senzillament la nostra campanya 

és una campanya publicitària. No és una campanya 

per informar sobre la situació de la pandèmia, és una 

campanya que ve després de la campanya 

institucional que el Govern ha fet mitjançant accions 

de relacions públiques. 

Aquestes accions han sigut entrevistes, ja sigui amb 

premsa escrita com en altres suports, ràdio, 

televisions, efectuades tant pel M. I. Cap de Govern 

com pel ministre de Salut, Joan Martínez Benazet. 

Des de Govern sempre s’ha volgut comunicar totes les 

accions que s’han dut a terme per pal·liar la situació 

sanitària causada pel Covid i explicar els protocols 

que s’han seguit per fer d’Andorra un país Covid 

Ready, és a dir preparat per donar resposta i actuar 

contra aquesta malaltia. 

La bona imatge, de fet la gran repercussió que ha 

tingut a nivell internacional la gestió de la crisi 

sanitària d’Andorra ha estat possible gràcies a l’esforç 

de tothom, i el missatge que ha emès ha estat un 

missatge creïble i que s’ha entès molt bé. I de fet, val 

a subratllar que la qualitat i la credibilitat d’aquests 

missatges es deu al fet que han estat generats pels 

mitjans de comunicació, i en cap moment han estat 

comprats publicitàriament. 

Per aquest motiu la campanya publicitària ha de 

comunicar d’altres aspectes i utilitza com a palanca les 

emocions de la gent. La campanya de França per 

exemple parla també de “Rêver la France”, i en cap 

cas parla d’un país Covid Free. 

És a dir que més enllà d’aquesta etiqueta Covid Free, 

que no es pot utilitzar perquè seria molt agosarat val 

a dir que cap país del món ho fa ja que la pandèmia 

s’ha estès per tots els països i en cap lloc està lliure de 

Covid, com ha dit el ministre Martínez Benazet en 

repetides ocasions. 

Doncs com a resum, la palanca que s’ha utilitzat a 

nivell publicitari és la de: Comunicar destí, comunicar 

ganes i comunicar de forma aspiracional una escapada 

amb les màximes normes de seguretat que ja s’havien 

treballat. 

La Sra. síndica general: 

Hauria d’anar acabant perquè se li esgota el temps de 

dúplica. 

La Sra. Verònica Canals: 

En quant als treballs sobre la fidelització dels turistes, 

efectivament tenim aquets estudis i per això treballem 

amb ells. L’oferta que es proposarà aquest estiu serà 

una oferta que té com a objectiu fidelitzar el retorn en 

funció dels paràmetres que han ressorgit de tots 

aquests estudis, i el producte d’esdeveniment musical 

serà un producte que motivarà vàries pernoctacions i 

se’ls presentarà com bé li he dit el dilluns. 

Doncs efectivament és té en compte tots aquests 

estudis que estan a la meva disposició i en funció de 

tots aquests estudis s’aterren confecció de nous 

productes a nivell turístic. 

I pel que fa al tema de formació, vam començar una 

formació del sector el mes de desembre i l’estem 
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continuant i ara portem quatre Waving Art de 

formació de tot el sector per augmentar la qualitat 

d’atenció client, així com el coneixement de l’oferta 

turística local. Cadascun dels comuns ens han passat 

tots els seu full de ruta, que comuniquem a cada 

recepcionista i a cada actor turístic del país, i aquest 

Waving Art ha tingut lloc aquests últims dies 

La Sra. síndica general: 

Vagi acabant Sra. ministra. 

La Sra. Verònica Canals: 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de repreguntes, Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sra. ministra, ja sé que fa molts poc dies que la gent 

ha pogut sortir de les seves localitats, però compten ja 

amb unes primeres xifres de visitants, unes primeres 

estimacions? Saben com valoraran tot aquest treball 

que estan fent d’aquestes campanyes, que entenc que 

són campanyes una mica en la mesura de com vagin 

veient que funciona el moviment dels nostres 

visitants, que poden anar canviant o poden anar 

modulant al llarg d’aquests mesos vinents. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sra. Canals. 

La Sra. Verònica Canals: 

Gràcies Sra. síndica. 

Efectivament és difícil tenir les xifres ja que el 

desconfinament dels dos països veïns no ha sigut a la 

vegada, doncs tenim les xifres aterrades del mercat 

francès ja que s’ha procedit a l’obertura de fronteres i 

a l’intercanvi de turistes abans, i podem dir que tenim 

un 38% de més de visitants que l’any passat en la 

mateixa època del mes de juny. 

En quant al mercat espanyol s’està estudiant i esperem 

que aquest cap setmana sigui realment un cap de 

setmana significatiu i els mantindré informats sobre el 

tema d’afluència a la frontera del riu runer.  

En quant a la pregunta que m’ha fet referent a la 

fidelització del client i a tots aquests estudis, doncs 

aquests estudis, la campanya que s’ha confeccionat en 

funció d’aquests estudis, el que busca la gent s’anirà 

emmotllant, és cert en funció del retorn i de tots els 

missatges que anem enviant que cada vegada intenten 

incentivar el consum. Doncs es controlaran totes les 

entrades a la xarxa web, al visitaandorra.com, com a 

l’Andorra world, i mitjançant l’afluència i la consulta 

de la pàgina web, anirem comunicant més o menys i 

de manera més o menys precisa en funció del que la 

gent busca: senderisme, etc., etc. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Vostè mateixa ho ha dit que la cultura és l’eina 

fonamental per aconseguir potenciar un turisme de 

qualitat. Per això m’agradaria saber quin ha estat el 

paper del Ministeri de Cultura i dels agents culturals, 

tant públics com privats en el disseny d’aquesta 

campanya i en les posteriors que teniu previstes? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sra. Canals. 

La Sra. Verònica Canals: 

Gràcies Sra. síndica. 

Més enllà de quin serà el paper, quin és actualment el 

paper? Actualment en moments difícils, la força és 

l’aliança i la transversalitat de cadascun dels 

ministeris. Doncs es fa un treball tant de forma 

transversal amb altres ministeris com amb els comuns 

per intentar donar a conèixer tot el que hi ha a nivell 

d’oferta cultural ja a Andorra, i veure sobre quin 

segment ens volem posicionar per l’oferta futura.  

Doncs com li deia Sra. consellera, el dilluns 

presentarem un esdeveniment musical que 

efectivament s’ha treballat contemplant varis 

segments, és a dir no tocar només un tipus de públic 

sinó tenir una oferta cultural la més àmplia possible.  

I els projectes es comenten periòdicament per veure 

que tant des dels comuns com des del Ministeri de 

Cultura o altres ministeris, tingui la seva acceptació. 

Llavors val a dir que també estem col·laborant molt 

amb el Ministeri de Medi Ambient per donar a 

conèixer tota aquesta producció local andorrana, així 
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com tota la xarxa de camins de muntanya i tota 

l’oferta de paisatge natural. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Doncs bé, m’alegro que cultura pugui estar treballant 

amb turisme i evidentment amb medi ambient. 

En relació amb cultura, això voldrà dir un augment 

dels recursos humans que compta? Perquè, és clar, 

com sabeu doncs hi ha infraestructures culturals que 

han estat tancades per manca de personal per poder 

atendre aquestes infraestructures. 

Per tant, hi haurà una dotació més important de 

recursos a Cultura per poder obrir aquestes 

infraestructures i poder donar un servei de qualitat 

que és el que cal donar als nostres visitants? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Sra. ministra. 

La Sra. Verònica Canals: 

Gràcies Sra. síndica. 

Amb aquesta pregunta de si hi haurà més mitjans i 

això, evidentment com vostè sap s’està fent el full de 

ruta i no li sé contestar. Li contestarà molt millor la 

ministra de Cultura. 

El que li puc dir és que actualment el que es fa, es fan 

formacions més acurades per tots els guies turístics 

que de fet pengen del Ministeri de Cultura perquè 

doni a conèixer de la millor manera el patrimoni 

cultural o, inclús amb els guies de muntanya, els quals 

han fet una formació també en àmbit cultural, des 

d’aquesta vegada, el Ministeri de Turisme ja que 

pengen ells del Ministeri de Turisme. 

Doncs, són uns vasos comunicants entre un ministeri 

i un altre a fi i efecte de donar la màxima qualitat amb 

el servei al turista. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. Vela, després Sr. Padreny, i Sr. Joan Martínez 

Benazet. Vostè havia aixecat la mà, entenc, per 

alguna al·lusió... 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Era només per aclarir un aspecte sobre la revista 

Forbes. 

La Sra. síndica general: 

Fem les preguntes i després li passo. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

L’última per part meva. 

Amb aquesta estratègia per aquest estiu o per l’hivern 

heu plantejat fer algun tipus d’actuació per exemple 

per Portugal? Que ja sabem que no som veïns però, 

bé, és una comunitat amb la que tenim molta relació. 

És a dir, heu pensat poder fer algun tipus d’acció 

comunicativa de campanya amb el país lusità? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sra. Canals. 

La Sra. Verònica Canals: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sí, com bé li he dit amb totes les dificultats que hi ha 

ara a nivell de turisme val a dir que per exemple a 

Barcelona només un 17% de la capacitat hotelera 

obrirà. Hem optat per comunicar molt a nivell tot el 

que és per online perquè això circula i no entén de 

fronteres i evidentment amb Portugal hi ha un tracte 

més directe a nivell de la secretària d’Estat on en cada 

moment em poso en contacte per comunicar també el 

que podem fer plegats. 

La campanya el segon moment va fins el 31 d’agost i 

en funció de l’evolució dels mercats doncs, el de 

Portugal pot ser un com d’altres que pugui ser que 

veiem que estan tenint més gent que viatja, llavors 

aquí evidentment podrem adaptar accions a nivell de 

tots els suports digitals. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Canals. 

Sr. Padreny. 
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El Sr. Roger Padreny: 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

Moltes gràcies Sra. ministra per les explicacions. 

En aquest sentit pel full de ruta ens esperarem, però 

pel que fa a les polítiques turístiques assignades vam 

tenir l’oportunitat de poder parlar i de poder 

preguntar en compareixença i, en aquest sentit, fa 

cinc mesos també ens va parlar d’un procés de crear 

una taxa turística al país. Nosaltres vam tenir un 

debat, en aquest sentit, li proposàvem que una part 

d’aquesta taxa turística fos ecològica i per això li 

tornem a preguntar. 

Ha passat aquest temps, no sé si amb la Covid-19 hi 

ha hagut un replantejament en aquest sentit i li volem 

preguntar diferents preguntes pel que fa a la taxa 

turística. 

En primer lloc, en quin estat es troben els treballs? 

I si hi ha voluntat de continuar creant-la o si s’ha 

repensat el model? En aquest sentit si hi ha realment 

una voluntat de continuar creant-la i introduint-la, 

quan es pensa introduir i enllestir els treballs de la 

taxa turística? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Sra. Canals. 

La Sra. Verònica Canals: 

Gràcies Sra. síndica. 

Efectivament en el full de ruta, una de les coses que 

es van comentar, un dels eixos era la taxa turística. 

Evidentment abans d’estar colpejats pel Covid 

havíem ja començat a fer feina i a treballar per veure 

com podria estructurar-se aquesta taxa turística. 

Evidentment, i em reitero, és una taxa que revertirà 

el sector turístic que és un dels eixos que el sector 

valoràvem moltíssim. S’han fet reunions també amb 

el sector i el Covid ens ha obligat de certa manera a 

parar tota aquesta feina i aquestes trobades amb 

aquest full de ruta que properament aterrarem a qui li 

podrem donar la resposta de la taxa turística veure en 

un futur com es planteja, quan s’ha d’introduir i tots 

els paràmetres que m’acaba de preguntar ara mateix, 

Sr. conseller. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Canals. 

Sr. Padreny, una altra... 

El Sr. Roger Padreny: 

Sí, moltes gràcies Sra. síndica. 

També en aquella compareixença vaig tenir 

l’oportunitat de poder preguntar al voltant del Pla 

estratègic. La companya Susanna Vela parlava del Pla 

estratègic de turisme. Nosaltres vam poder preguntar 

en el seu moment. El que passa és que la Sra. ministra 

ens va respondre que no era competència seva perquè 

vam preguntar sobre el Pla estratègic del turisme de 

compres i en aquest sentit creiem que era el més 

fonamental dintre de les polítiques de promoció 

turístiques perquè abans turisme i comerç estava junt 

però al cap i a la fi, en aquest sentit, tenint en compte 

les circumstàncies actuals cada cop més apostar més 

per les polítiques comercials i les relacions amb el 

turisme ens interessa. 

Llavors, preguntem en relació al Pla estratègic del 

turisme de compres que es va crear al 2016, com 

sabem és un pla estratègic que segueix una línia i un 

model de gestió publico privada. 

Llavors els voldríem preguntar, en aquest sentit, Sr. 

Gallardo que crec que la competència és seva, però 

creiem que també és important pel que fa a polítiques 

turístiques, i els volem preguntar quin és l’estat en què 

es troba l’execució d’aquest pla del 2016? Si hi han 

hagut canvis també pel que fa a la re definició de 

prioritats dins del pla pel que fa a la Covid-19? 

Aquestes serien les dues preguntes. 

I també finalment, com està sent la relació amb el 

sector privat perquè creiem que és molt important... 

La Sra. síndica general: 

Sr. Padreny, una pregunta... 

El Sr. Roger Padreny: 

Sí, sí. És una pregunta concreta en relació al Pla 

estratègic i com està funcionant. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Sra. Canals. 

La Sra. Verònica Canals: 

Sí, referent al Pla estratègic de turisme de compra, 

aquest pla com vostè bé ha dit penja del Ministeri 

d’Economia però, no obstant, aquí també hi ha la 

transversalitat i com vau veure els últims dies s’ha fet 

la campanya de consum intern per fomentar el 

consum intern aquí a Andorra i em consta que s’està 

treballant tot el Pla de turisme de compres però hem 
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començat ara vista la situació a intentar fomentar 

aquest consum intern. 

Properament tindran més informació des del 

Ministeri d’Economia de ben segur. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Canals. 

Sr. Padreny. 

El Sr. Roger Padreny: 

L’última. 

Gràcies Sra. síndica. 

Seré breu. En aquest sentit, aquesta setmana hem 

pogut saber la fallida del Cirque du Soleil. En 

declaracions del maig del gerent d’Andorra Turisme, 

concretament va establir el 3 de maig, sortia publicat 

a la premsa, que no s’havia procedit a la signatura del 

contracte amb el circ tot i que sí que s’havien fet 

alguns pagaments d’avançament pels preparatius, i 

que al no tractar-se d’una cancel·lació que 

segurament sí que hi hauria hagut una pèrdua 

econòmica i sinó un ajornament de la data, i segons el 

propi gerent la intenció és que no hi hagués un extra 

cost. 

En aquest sentit no hem pogut saber encara quin ha 

sigut aquest cost, per això li preguntem: quants diners 

s’han avançat a l’espectacle del Cirque du Soleil 

previst per aquest estiu? I quin és el cost total que s’ha 

pagat al circ? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Padreny. 

Sra. Canals. 

La Sra. Verònica Canals: 

Gràcies Sra. síndica. 

Com vostè bé sap quant en cas d’espectacles d’aquesta 

mida i d’aquesta intensitat a nivell de recursos 

humans, efectivament s’ha d’avançar una quantia al 

principi que és minsa -ja li comunicaré ulteriorment-, 

però la quantia que es va pagar va ser al mes de gener 

passat i, des de llavors, no s’ha pagat res més que era 

essencialment la publicitat d’un nou espectacle del 

Cirque du Soleil. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. Joan Martínez Benazet, volia respondre per 

al·lusions, entenc. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Simplement volia puntualitzar l’estudi de la revista 

Forbes. La revista Forbes ha mesurat els països amb 

un model que no pot qualificar bé de cap manera a un 

país de la nostra dimensió, i direm el perquè. Doncs, 

en principi ha mesurat per exemple: de la nostra 

capacitat per mobilitzar l’Exèrcit; ha valorat 

l’estructura especialitzada sanitària -nosaltres, pròpia 

dintre del país no la tenim sinó que treballem de 

moment en xarxa-; l’haver decretat l’estat d’alarma,  

-nosaltres no hem necessitat decretar l’estat d’alarma. 

I tots aquests paràmetres òbviament no ens 

qualifiquen bé. 

Però dit això també haig de dir que països que han 

sigut excel·lents amb la gestió de la crisi sanitària i 

com puc anomenar un dels més reconeguts a nivell 

europeu que és Portugal, també el qualifica malament. 

Si mirem el resultat final que seria la letalitat, Portugal 

està bastant per sota en la letalitat que al cap i a la fi 

reflexa aquelles persones que ha aconseguit salvar, 

curar o sortir de la situació de risc a les persones 

d’aquell país, el país que està bastant per sota del 

primer país qualificat és Portugal, i nosaltres també 

estem per sota del primer país qualificat. 

Només volia puntualitzar això. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Joan Martínez Benazet. 

Sra. Vela, vol tornar a repreguntar... 

 L’última, si us plau. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Estic d’acord amb el ministre Martínez Benazet, això 

és evident, perquè l’estudi també l’hem llegit i per tant 

ja sabem quins paràmetres són els que hem valorat. 

Però és que el problema és que al final amb què es 

queda la gent? Aquest és el problema. Per això 

demanava com podem contrarestar. O sigui, ja he 

llegit també l’estudi per tant hi ha paràmetres que no 

podíem valorar perquè no existeixen. Però és veritat 

que això pot fer mal. 

Allò que deia la ministra, és a dir, com podem 

contrarestar aquesta imatge d’una revista que té 

garanties i perquè al darrera hi ha un estudi fet. 
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Per això jo em preocupava per contrarestar aquesta 

informació. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sr. Joan Martínez Benazet, vol fer algun matís... 

Sinó, passaríem a la pregunta número 2. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Sí, òbviament la difusió que estem fent de l’acció que 

s’ha fet a Andorra i la valoració que ens fa tant l’OMS 

com les publicacions del Johns Hopkins University, i 

el reconeixement que ens fan els països veïns propers 

doncs, crec que són avui en dia les regions properes 

són ben coneixedores de la gestió sanitària que s’ha 

fet. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Joan Martínez Benazet. 

Pregunta número 2. 

2- Pregunta urgent amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Oliver Alís 

Salguero, conseller general del Grup 

Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana 

+ Independents, per escrit de data 1 de juliol 

del 2020, relativa al no retorn a les famílies de 

la part proporcional de l’import del transport 

escolar aturat durant la crisi sanitària causada 

per la Covid-19. 

Fou registrada amb el número 472 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 51/2020, de l’1 de juliol. 

Exposa la pregunta el Sr. Oliver Alís. 

El Sr. Oliver Alís: 

Gràcies Sra. síndica. 

A causa de la crisi sanitària causada per la Covid-19, 

entre moltes altres coses, va quedar anul·lada tota 

l’activitat educativa presencial i també el transport 

escolar. Al contrari que part de l’activitat educativa 

presencial, el transport escolar no s’ha reprès i ha estat 

aturat, i per tant, no ha generat cap despesa. Aquest 

fet ha provocat la pèrdua de tres mesos i mig d’aquest 

servei per part dels alumnes que el fan servir. 

En aquest sentit, es demana: quina és la raó per què 

el Govern d’Andorra, per la via del Ministeri 

d’Educació no ha retornat, ni pensa retornar a les 

famílies la part proporcional de l’import pagat del 

transport escolar no consumit, tot i que sigui per 

causes de força major a causa de la pandèmia de la 

Covid-19? 

No es podria retornar l’import d’aquesta part 

proporcional a les famílies que llurs infants el curs 

vinent ja no utilitzin aquest servei i descomptar el 

mateix import a les famílies afectades que el necessitin 

contractar pel curs vinent? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Respon pel Govern, la Sra. Ester Vilarrubla. 

La Sra. Ester Vilarrubla: 

Gràcies Sra. síndica. 

En primer lloc, li agraeixo moltíssim aquesta pregunta 

Sr. conseller perquè em permet avançar una 

informació que teníem pensada donar-la més 

endavant un cop hagués finalitzat el curs escolar i que 

s’haguessin acabat els terminis per demanar el 

transport escolar del curs vinent. 

Jo crec que el Govern ha estat durant tota aquesta 

crisi sanitària al costat de les persones i ha buscat tota 

mena d’ajudes que han estat necessàries tant a nivell 

econòmic com a nivell d’informació de tots els sectors 

perquè el que es volia era acompanyar en una situació 

que anava més enllà de la part sanitària sinó de també 

la part econòmica. 

En concret el Ministeri d’Educació en aquest sentit, 

que com bé ja sap, des del primer dia va posar a 

disposició dels alumnes material tecnològic, 

connectivitat de manera gratuïta, va retornar les 

beques de menjador amb l’ajuda de les associacions de 

pares i mares, va modificar una llei de beques per ser 

molt més ràpids a donar resposta a noves necessitats. 

Per tant, crec que s’ha fet una mostra d’aquesta 

voluntat d’ajuda com tots entenem que no pot ser 

d’una altra manera. 

En aquest sentit, també sempre ha estat damunt la 

taula la voluntat de retornar els diners del transport 

escolar del curs 2019-2020 dels mesos que no va ser 

efectiu o que no es va poder realitzar aquest servei. 

Amb aquest sentit m’agradaria matisar, pel que fa a la 

seva pregunta, que vostè ha explicat que això no 

comportava cap despesa al Govern els mesos que ha 

estat aturat i no és exactament així, perquè les 

companyies tenien uns contractes signats amb el 

Govern que no permetien que unilateralment el 

Govern pogués rescindir aquests contractes. Per tant, 
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hi ha hagut un termini de negociació llarg amb les 

companyies a les quals ara aprofito per agrair aquesta 

col·laboració i aquesta corresponsabilitat en aquests 

moments tan importants de crisi, i han permès que 

poguéssim reduir l’import a pagar més enllà d’un 30%. 

Un cop hem tingut totes aquestes addendes signades 

que això se n’ha anat i fa pocs dies que hem pogut 

acabar, doncs, com li deia també hem volgut que 

s’acabés el termini de demanar el transport escolar pel 

curs vinent per no barrejar els termes. 

També en aquest sentit, tot i que el transport escolar 

està subvencionat en més d’un 80% per part del 

Govern, en cap cas i ja fa més d’un mes que estan 

obertes... que es van publicar els preus del transport 

del curs vinent, el Govern no es va plantejar mai 

reduir aquesta subvenció tenint en compte la situació 

que hi havia i encara que pel Govern també era difícil, 

i al contrari, s’han mantingut els preus tot i suposant 

que potser la situació sanitària si es complica pel 

Govern suposarà un esforç de doblar trajectes i doblar 

acompanyants, però en cap cas ha de repercutir en les 

famílies. 

Per tant, crec que en la mateixa línia que vostès 

apuntaven el Govern sempre ha tingut aquesta 

voluntat, l’únic que hem hagut de respectar els 

terminis administratius i fer bé tots els passos per 

donar la seguretat jurídica que calia i fer-ho ben fet. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Per la rèplica, Sr. Alís. 

El Sr. Oliver Alís: 

Gràcies Sra. síndica. 

No tinc cap dubte de l’esforç que ha fet el Ministeri 

d’Educació per donar el màxim de facilitat a tots els 

alumnes per gaudir i seguir amb el seu curs educatiu, 

soc coneixedor, sé que els nens a casa s’han esforçat, 

i molt! El que passa és que a la seva resposta no em 

queda clar si retornaran aquest import... No em queda 

del tot clar. 

Llavors, si puc tornar a posar la pregunta? Retornaran 

aquest import o el descomptaran de la inscripció del 

curs vinent? 

La Sra. síndica general: 

D’acord. 

Per la dúplica, Sra. Vilarrubla. 

La Sra. Ester Vilarrubla: 

Gràcies Sra. síndica. 

Doncs, sí, sí. Evidentment retornarem. No ho 

deduirem de l’import del curs vinent perquè no 

volíem barrejar els dos conceptes, justament perquè 

no sempre són els mateixos usuaris i això complicaria 

les gestions administratives, i per a tots aquells 

alumnes que han fet ús del transport escolar, el curs 

2019-2020 i durant aquests mesos no han pogut fer ús 

d’aquest servei perquè estava aturat com vostè bé ha 

dit, se’ls retornarà l’import proporcional als mesos que 

no s’ha fet servir, i això es farà molt properament. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vilarrubla. 

Entrem a les repreguntes, Sr. Alís. 

El Sr. Oliver Alís: 

En tot cas, si em permet la Sra. síndica, voldria agrair 

la resposta de la ministra, agrair l’esforç del Govern en 

aquest aspecte i recordar també que els infants 

d’Andorra, tot i que tots hem dit, i sobretot el ministre 

de Salut, que han estat els autèntics herois d’aquesta 

pandèmia, s’ha de reconèixer que han estat també els 

grans oblidats moltes vegades perquè no han pogut 

seguir la seva vida amb normalitat i molt menys que 

la dels adults. 

En tot cas, moltes gràcies Sra. síndica i al Govern en 

general per la seva resposta i l’esforç que tindran en 

aquest aspecte. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

Si no hi ha cap intervenció passem a la següent. 

3- Pregunta urgent amb resposta oral del 

Govern presentada per la M. I. Sra. 

Carine Montaner Raynaud, consellera 

general del Grup Parlamentari 

Terceravia + Unió Laurediana + 

Independents, per escrit de data 1 de 

juliol del 2020, relativa al SAAS i a la 

crisi sanitària de la Covid-19. 

Fou registrada amb el número 475 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 51/2020, de l’1 de juliol. 

Exposa la pregunta la Sra. Carine Montaner. 
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La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Es demana al M. I. Govern: quina planificació 

sanitària ha previst en cas d’un possible rebrot de la 

Covid-19 en un futur proper? Quines mesures es 

preveuen pel personal sanitari en terme de protecció 

de la seva salut i de retribucions, entre altres? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Respon pel Govern, el Sr. Joan Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Gràcies Sra. consellera per la pregunta. 

Actualment s’estan elaborant tots els plans de 

contingència transversals amb un treball molt 

transversal entre les diverses institucions, ministeris, 

etc., per fer front a diversos rebrots possibles de retorn 

de la Covid-19. 

També s’estan elaborant quins seran els indicadors 

d’alerta per canviar d’una posició a una altra dins dels 

paràmetres de contingència. 

S’està dissenyant la resposta del Ministeri de Salut 

pública amb els cribratges Sentinella, el rastreig de 

contactes, tecnificació, també la resposta assistencial 

amb dispositius dimensionats del SAAS i també de la 

medicina primària, i també una resposta com he dit 

coordinada transversal amb Afers Socials, amb 

Educació, amb Interior, etc. 

Sobre com protegirem als professionals del SAAS 

concretament o als professionals sanitaris en general, 

a tots ells, són diversos els plans que s’han dissenyat 

entre ells per exemple dimensionar que en aquests 

moments justament estem a punt de presentar-ho a la 

propera sessió de Govern quin és el pla de 

contingència per dimensionar de forma 

multifuncional, aquells dispositius que poden servir 

per una utilitat quan no hi ha Covid i per una altra 

quan hi ha Covid. I posaré un exemple. La unitat de 

CMA que s’estava començant a construir serà una 

unitat on es farà cirurgia major ambulatòria durant 

èpoques no Covid i cm aquesta cirurgia es pot 

postergar, doncs, durant èpoques Covid, que s’hagi 

d’implementar una major necessitat de llits d’UCI, 

doncs, serà una segona UCI. 

També amb el personal, es proposarà una sèrie de 

contractacions tant de personal d’infermeria com de 

personal mèdic, i també busquem aquesta 

multifuncionalitat. Per exemple, en lloc de contractar 

metges internistes, contractarem metges, estem 

buscant metges anestesistes en formació d’intensius 

perquè puguin donar suport al bloc quirúrgic en època 

no Covid i suport al servei d’unitat de cures intensives 

en època Covid. 

Així mateix, a part d’aquest dimensionament, s’ha 

previst un estoc de reserva mínima d’equips de 

protecció individual per tot el país, per totes les 

persones, és a dir, tant pels ciutadans com pels 

professionals com per tots aquells altres professionals 

també, siguin cossos especials, sigui afers socials, 

comuns, etc., que han de donar, han d’estar en 

contacte, s’han de protegir davant de la Covid. 

Aquest estoc, doncs, ja els tenim inclús definit i a 

demés el tenim pràcticament complert, ens falta una 

petita partida de material de protecció, de davantals, 

concretament. El demés ho tenim bé. 

També un altre aspecte molt important per protegir 

als professionals és l’accés ràpid al diagnòstic. Hi ha 

dos eines que són molt importants per gestionar un 

possible rebrot de la Covid, i és la capacitat ràpida i 

àmplia de diagnòstic, que això ho tenim i estem 

dissenyant amb el col·legi de metges i amb els 

professionals de la salut tots els protocols d’indicació 

de les proves de TMA. 

I també l’accés ràpid a la TMA per part dels 

professionals com es va fer, per exemple, a Portugal 

que era personal sanitari que en aquell dia tinc una 

mica mal de cap, doncs es fa una TMA. És a dir, tot 

això s’està preparant perquè les persones que atenen 

els pacients puguin tenir un accés ràpid a un 

diagnòstic. 

I finalment també s’està fent un programa de suport 

psicoemocional en el cas que tinguéssim un rebrot de 

la Covid per totes aquelles persones que hauran 

d’atendre a la pressió assistencial, que òbviament, tot 

i que fem tot això, augmentarà moltíssim. 

Sobre el tema de la darrera part de la pregunta, que és 

el que parla de retribucions, com ja he dit en dues 

anteriors sessions, es restitueix la partida 

pressupostària a la que havia renunciat el personal del 

SAAS, a través del comitè d’empresa. Actualment 

està negociant el comitè d’empresa i la direcció del 

SAAS amb un conveni col·lectiu. S’ha demanat que 

es tingui una especial sensibilitat per al personal més 

desafavorit que és per exemple, el personal d’auxiliars, 

auxiliars d’infermeria que a més a més és un personal 

que ha estat molt exposat durant la Covid, perquè és 

aquella persona que està més en contacte físic amb el 

malalt, més a prop del malalt per ajudar-lo. I a més a 

més, també és aquella persona, els auxiliars, que tenen 

un paper fonamental en tot el que és l’atenció a les 

persones grans i a les persones dependents. 
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I també com saben, hem optat per restituir una 

carrera professional. Una carrera professional 

moderna que permeti progressar dintre de les 

institucions sanitàries i que aportarà molt més en el 

temps que fer una paga extraordinària, com vaig dir al 

darrer Consell General, a la darrera sessió, una paga 

extraordinària que portaria només un increment 

puntual de la retribució d’aquelles persones. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Per la rèplica, Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner:  

Gràcies Sra. síndica. 

Doncs, volia agrair les explicacions del ministre i 

encoratjar-lo a treballar en aquest sentit, perquè si 

tenim un rebrot hem d’estar preparats, com no pot ser 

d’una altra manera. 

Ara Sr. ministre, m’agradaria compartir uns neguits 

amb vostè, que tinc. Em preocupen 4 punts. Primer 

punt, la manca de solidaritat i de suport del Sr. Piqué, 

el director del SAAS, envers el personal sanitari del 

SAAS. Dos, la manca de reconeixement del personal 

del SAAS. L’optimització del transport d’emergència. 

I l’últim punt, doncs, la planificació global del SAAS 

pel futur. Però bé, vostè ja m’ha tranquil·litzat una 

miqueta. 

Si em permet Sr. ministre, ja entraré en cada punt. 

Tots els membres d’aquesta Cambra, totes les 

persones presents, evidentment, tenim una retallada 

de sou, com no pot ser d’una altra manera per 

demostrar la nostra solidaritat a la societat andorrana. 

El personal del SAAS estava disposat a renunciar a 

mig milió d’euros, diguéssim, per les millores, doncs, 

laborals. I en canvi, tenim, doncs, un director general 

del SAAS, que ell no es vol baixar el salari, pel que 

tinc entès, vaig llegir en els diaris. I és clar, amb una 

persona que cobra 12.000 euros aproximadament, i 

que a més no es vulgui retallar el sou, i que a més 

aquesta persona no estava aquí a Andorra per 

confinament. Sr ministre vostè i jo, doncs, vam tenir 

converses durant el confinament. Jo li vaig preguntar 

on estava el Sr. Piqué, perquè els treballadors del 

SAAS estaven molt preocupats. I em va dir que el Sr. 

Piqué estava a Barcelona... sí, sí, Sr. ministre, que 

estava a Barcelona... 

La Sra. síndica general: 

Acabi la seva rèplica. 

La Sra. Carine Montaner: 

... per gestionar el personal sanitari. 

Doncs, a mi, bé, Sra. síndica, si em permet, és que... 

La Sra. síndica general: 

Li deia en el sentit que no l’interpel·li, després ell ja li 

contestarà tot. 

La Sra. Carine Montaner:  

Sí, sí, d’acord. 

Doncs, a mi això em preocupa, em preocupa molt. 

I el que li volia dir, és clar, a nivell de la gestió de la 

compra de material sanitari no sé si vostè es referia en 

aquell moment quan vam parlar vostè i jo, a la compra 

dels testos, doncs, a mi el que em preocupa també, és 

un titular del periòdic de l’1 de maig que diu 

textualment el titular: JIM, l’home aquí a Andorra va 

donar un milió d’euros per comprar els testos 

mitjançant una transferència de Govern i que ell va 

pagar en efectiu perquè un avió rus enviés les proves 

al Principat. 

Bé, tot això a mi em preocupa. Recordo a la Cambra 

que vaig posar en dubte també la fiabilitat dels testos, 

posant en evidència que hi havia un nombre elevat de 

falsos positius. 

Sr. ministre, bé, ja m’explicarà pel Sr. Piqué, però jo 

crec que no hauria de cedir de cap de les maneres al 

xantatge, si aquest senyor vol marxar, que marxi, ja li 

trobarem un substitut implicat i a un preu potser més 

assequible. El que em preocupa és amb aquesta 

actitud, doncs, pot afectar realment els treballadors 

del SAAS. 

I bé, ja l’encoratjo a no cedir a la pressió. I jo crec que 

aquest senyor hauria de ser exemplar i abaixar-se el 

sou com la resta de polítics, càrrecs de confiança, etc. 

Pel que fa a la valoració del personal del SAAS, 

suposo que vostè farà el màxim possible per tenir, 

doncs, aquest reconeixement. 

Celebro Sr. ministre les seves declaracions de fa uns 

dies que va dir que es comprometia a entrar, doncs, e-

d’infermeria que jo fa temps que la demano. Va dir 

entre 2020 i 2021. Ho celebro, de veritat. I també que 

farà un pla de carrera pel personal del SAAS. 

Doncs, això ho celebro. 

Pel que fa al transport d’emergència, Sr. ministre, ja 

des del mes de novembre que li dic, l’animo justament 

a reactivar aquesta taula de treball pel transport 

d’emergència. tenim uns treballadors molt implicats, 

que estan disposat a ajudar el ministeri per optimitzar 

el transport d’emergència. I jo crec que s’ha d’anar en 

aquest sentit, per justament si hi ha un futur rebrot 
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per no tenir aquest transport d’emergència molt 

tensionat, com va ser el cas fa poc. 

Doncs, l’encoratjo també a fer aquesta feina. 

I el que a mi m’ha arribat Sr. ministre i vostè ho sap 

perquè ho vam parlar, és que l’empresa, Pirineu, 

diguéssim, no estava ni al corrent si el contracte es 

prorrogava d’un any o no. Llavors ho van saber a la 

premsa. Doncs, jo crec que s’han de guardar les formes 

i s’hauria també de comunicar a l’empresa 

directament de manera oficial que el contracte es 

prorrogava d’un any. De no assabentar-se per la 

premsa. 

Doncs, l’encoratjo per fer un nou model de transport 

d’emergència amb els bombers, amb el SUM, i jo crec 

que arribarem a un molt bon resultat Sr. ministre, 

treballant amb els treballadors. 

I doncs, l’animo també a nivell dels protocols. S’ha de 

verificar, vaig parlar amb els treballadors sanitaris, 

s’han de treballar els protocols, s’han de verificar molt 

més les entrades i les sortides del SAAS de l’hospital, 

Sr. ministre. 

La Sra. síndica general: 

Hauria d’anar acabant. 

La Sra. Carine Montaner: 

Si justament ja he acabat Sra. síndica. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Sr. Joan Martínez Benazet, pel temps de dúplica. 

El Sr. Joan Martínez: 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

Bé, vostè m’ha preguntat tantes coses que tindríem 

per una sessió sencera de Consell General. 

Sobre el tema del salari del Sr. Piqué, doncs, li he de 

dir en primer lloc que això va per una esmena en 

tràmit parlamentari de la Llei de racionalització 

pressupostària que la van votar tots els grups 

parlamentaris. Per tant aquí jo ja no hi entraré més. 

El que sí que he de desmentir absolutament, el Sr. 

Piqué des del primer dia no es va bellugar d’Andorra 

en cap moment. Va tenir alguns problemes inclús de 

residència en un moment determinat, que estava en 

un hotel que li van tancar. Però no va mancar cap dia 

a la seva feina. Jo vaig despatxar amb ell absolutament 

cada matí, fos divendres, dissabte, diumenge, dilluns, 

festiu, etc. I vam estar i va gestionar la direcció del 

SAAS d’una manera exemplar com s’ha pogut veure 

amb els resultats. 

Per tant, és absolutament fals que el Sr. Piqué no 

estigués a Andorra. El Sr. Piqué no va sortir 

d’Andorra fins que no es va aixecar l’estat d’alarma, 

tot i que tenia la seva família a baix i ell estava sol 

aquí. 

Per tant, això ho afirmo aquí i és comprovable, és 

absolutament comprovable per qui ho vulgui 

comprovar, perquè és un tema que és així. 

En aquest sentit, bé, tot el demés escolti, els titulars 

dels diaris a vegades diuen coses que tampoc s’ajusten 

exactament a la realitat. Ell en cap moment ha 

pressionat a ningú. Ell no ha dit mai que no es vol 

rebaixar el salari. Simplement aquí hi ha hagut un 

gest, en fi, que sobre els professionals del SAAS i 

també sobre la direcció, doncs, no s’ha volgut baixar 

el salari. És una situació que ha aprovat aquesta 

Cambra. 

Sobre els testos que parla vostè, és que hi ha tantes 

coses, que escolti miri. Vostè parla de falsos positius. 

Ja m’explicarà què vol dir això. Nosaltres no hem vist 

cap fals positiu. Que hi hagi IGMS positives no vol dir 

ser falsos positius, vol dir que són IGMS positives. 

Justament la sensibilitat sobre la IGM és del 90 i escaig 

per cent. Que després la PCR surti negativa, vol dir 

que això són anticossos, vol dir que en aquell moment 

ja no està malalt, que ha passat la malaltia.  

I en aquests moments, aquesta anàlisi dels testos, 

doncs, els està valorant una de les empreses 

internacionals, la segona del món, amb estudis 

epidemiològics, ens està fent un estudi matemàtic 

sobre els testos, ho està valorant molt bé, que és 

ISGlobal, i per tant, tenim una absoluta tranquil·litat 

amb el que hem fet i amb els resultats, els que han 

aportat i els que acabaran aportant. Ens van ajudar a 

diagnosticar malalts, però a més a més, estan donant 

molt coneixement científic, com es podrà veure i com 

es publicarà quan les coses vagin sortint. 

Sobre la seva compra, miri, escolti, la Vanguardia diu 

una cosa a la contraportada, però nosaltres l’únic que 

vam fer, que a demés ho hem respost en una pregunta 

escrita, jo no sé si ja l’hem entregada o no, és 

simplement contractar una empresa que va ser la que 

ens va buscar els testos més fiables en el mercat. En 

aquell moment no teníem abast de compra de test a 

Europa, només hi havia el mercat xinès i el coreà. I 

aleshores, doncs, vam optar per l’opció Lizon i la 

transacció es va fer correctament. Nosaltres no hem 

avançat a ningú a cap persona 1 milió d’euros perquè 

després ell l’utilitzi i no dormi tranquil o no sé què, va 

dir aquest senyor. Nosaltres vam pagar una empresa, 

el percentatge que s’havia de donar de reserva 
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d’aquests tests i la transacció va ser correcta. Per tant, 

no li puc dir res més. 

I sobre el transport sanitari, com vostè sap, s’havia 

creat una taula de valoració del transport sanitari i 

sociosanitari, per prendre decisions de cara al 

contracte d’ADP, que s’acabava aquest més d’agost. 

Aquesta taula es va veure interrompuda com no podia 

ser d’una altra manera per la Covid i, per tant, 

atenent-se a una valoració legal, s’ha pres la decisió 

en el passat Consell directiu del SAAS, d’ajornar la 

decisió a d’aquí un any i prorrogar el contracte a 

aquesta empresa durant un any. I per tant, aquesta ha 

sigut la decisió. I justament avui hem tingut una 

reunió en què hem tornat a re convocar aquesta taula 

de diàleg i de valoració per poder prendre decisions... 

La Sra. síndica general: 

Hauria d’anar acabant Sr. ministre. 

El Sr. Joan Martínez: 

... per ajustar al màxim el que és el transport sanitari. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies per la resposta. 

Entrem en el temps de repreguntes. 

Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Miri Sr. ministre, li diré amb tot l’afecte del món. 

Vostè té una gran habilitat per comunicar. Però sort 

que tenim vídeos, també, per demostrar a vegades les 

seves contradiccions, Sr. ministre, li dic de debò. 

Miri, això ja diu vostè que no. Jo dic que sí. 

Hi ha una contradicció. Li donaré un exemple molt 

concret i després ja pot fer una anàlisi o una 

autoanàlisi de les seves intervencions Sr. ministre en 

compareixences això ja està en vídeo. Ho podrà 

comprovar. 

Jo li havia demanat en compareixença si l’Oriol Mitjà 

tenia un contracte amb l’Administració general. 

Vostè em va dir, i l’invito a mirar-ho, -perquè he dit, 

haver-ho potser he somiat- sort que tenim vídeos per 

comprovar. Vostè em va dir textualment que no hi 

havia cap contracte amb l’Oriol Mitjà, que vostè 

havia pres les decisions oportunes i que l’Oriol Mitjà 

havia donat només un consell. 

Molt bé, què veig en el diari? Veig que l’Oriol Mitjà 

en quatre dies ha cobrat 3.500 euros. Doncs, si no ho 

sap Sr. ministre o si no se’n recorda o el que sigui, 

digueu-m’ho. És que no passa res. Però no pot dir una 

cosa i el seu contrari. 

La Sra. síndica general: 

Formuli la pregunta Sra. Montaner per organitzar el 

debat. 

La Sra. Carine Montaner: 

Doncs, jo Sr. ministre, de veritat, a mi m’agradaria 

transparència, que es diguin les coses no tant 

parafarnàlia de cara a la galeria, si no dir les veritats i 

evitar les contradiccions. Perquè en això ens hi farem 

mal, hem d’anar pel bon camí, pel camí de la 

transparència i dir les coses tal com són. 

Jo, Sr. ministre li faré una pregunta, quan té previst 

vostè, doncs, de reactivar aquesta taula de treball pel 

transport d’emergència? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern:  

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Bé, jo crec que no ha d’intentar tapar un error que 

vostè ha comés o fins i tot una falsedat quant al Sr. 

Piqué, en una altra qüestió que no té res a veure que 

és la del Sr. Oriol Mitjà, i parlar d’una pretesa 

contradicció que mai ha tingut lloc. 

A vostè que li agraden tant els titulars i els articles 

dels mitjans de comunicació, la convido a llegir 

l’entrevista que em va fer ja fa unes setmanes el País. 

Un mitjà de referència al país veí del sud. I em 

preguntaven precisament això, i vam dir exactament 

el que és, que és que el Sr. Oriol Mitjà no havia estat 

mai l’assessor del Govern d’Andorra en el sentit 

d’assessorar-nos durant tot el període de la crisi 

sanitària, però que efectivament, a l’inici de la crisi 

sanitària, havia assessorat puntualment, perquè se li 

havien fet tres o quatre consultes al Govern 

d’Andorra. I això és el que respon als honoraris que 

efectivament se li han pagat. No veig quina 

contradicció hi ha en això. És exactament el que ha 

dit sempre el ministre Martínez Benazet, el que he dit 

jo, i em remeto a aquest article d’un mitjà de 

comunicació on surt negre sobre blanc, i, per tant, no 

hi ha absolutament cap contradicció. 

Gràcies Sra. síndica. 



Sessió ordinària del dia 2 de juliol del 2020                                  Núm. 12/2020                                       Diari Oficial del Consell General 

15 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Sr. Martínez vol respondre a la pregunta concreta i 

després torni a preguntar Sra. Montaner. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Ja li he dit abans, la reactivació de la taula de 

transport sociosanitari és ja, o sigui avui ja l’he 

convocada. No sé per quin dia serà, però avui ens hem 

reunit amb el ministre Filloy i amb els nostres equips i 

ja l’hem re convocada. I a més també hem tingut una 

entrevista amb la Creu Roja que també participa 

d’aquesta taula. I per tant, això ja està novament en 

marxa. 

I com ha dit el cap sobre l’Oriol Mitjà, escolti, miri, el 

Sr. Oriol Mitjà no va passar. Van ser quatre contactes 

aproximadament, es van mirar totes les corbes, va 

donar la seva opinió, després no va assessorar més i ha 

passat una factura de 3.500 euros, que és d’altra banda 

l’únic assessorament que ha pagat el Ministeri de 

Salut. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Una altra repregunta Sra. Montaner... 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Per al·lusions. Amb tot el respecte que tinc per vostè 

Sr. cap de Govern, vostè no estava a la compareixença 

del Sr. ministre. Vostè, doncs, no sap el que ha dit. El 

convido a mirar el vídeo, i ja veurà, doncs, la resposta 

del seu ministre. I el seu ministre es deu, doncs, als 

consellers generals, i ha de dir el que hi ha a sobre de 

la taula. I a mi em va dir que aquest Sr. no tenia cap 

contracte, que no havia cobrat res de res. I per tant, 

el convido, Sr. cap de Govern, abans de defensar, 

doncs, el Sr. ministre, de mirar el vídeo i després ja en 

podrem parlar. 

Gràcies Sra. síndica ja no entraré més en el debat. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, és que una vegada més, no té cap contracte i, per 

tant, el Sr. Martínez Benazet no va dir res que no fos 

cert. Li repeteixo, el Sr. Oriol Mitjà, tal com va dir el 

Sr. Martínez Benazet en aquesta compareixença i, 

evidentment, es deu al Parlament, com no pot ser 

d’una altra manera, de la mateixa manera que jo m’hi 

dec, perquè som una democràcia parlamentària, però 

això no vol dir que li hem de fer dir al Sr. Martínez 

Benazet o a mi mateix, coses que no hem dit. 

Per tant, aquest senyor no té un contracte, aquest 

senyor se’l va contactar puntualment per fer quatre 

assessoraments verbals. Arran dels quals ha emès 

aquesta factura per valor de tres mil i escaig euros, i 

res més. I per tant, quan se’ns ha preguntat si aquest 

senyor durant tota la gestió de la crisi sanitària havia 

estat l’assessor del Govern d’Andorra, hem dit que no, 

que aquest senyor no havia estat l’assessor del Govern 

d’Andorra. Crec que no hi ha absolutament cap 

contradicció amb el que hem dit. I per tant, doncs, no 

vulgui atribuir-nos falsedats, contradiccions o 

determinades manifestacions que no es corresponen a 

la realitat, ni per part del Sr. Martínez Benazet, que 

defenso, com no pot ser d’una altra manera, no només 

perquè és el meu ministre, sinó perquè ha fet una 

excel·lent tasca, encara que vostè la vulgui posar en 

entredit, com també és normal que defensi també les 

meves declaracions que són perfectament coherents 

amb la realitat. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Sra. Montaner, vol tornar a respondre per al·lusions... 

La Sra. Carine Montaner: 

Només una cosa. Jo crec que per qualsevol cosa, és 

que s’hauria de tenir un contracte amb aquesta 

persona. És a dir que quan hi ha una persona 

normalment hi ha un contracte. És que s’hauria de fer 

així per transparència. Jo crec que sí, que hauríem 

d’anar per aquí. És na reflexió. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies. 

Li agraeixo la reflexió i malgrat ens deguem al 

parlament, doncs jo crec que en aquesta matèria ens 

deguem més al que estableixi el Gabinet Jurídic del 

Govern i la intervenció general, i per tant ens 

sotmetrem al seu criteri més que al seu, si no li sap 

greu. 
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Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

Pregunta número 4. 

4- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Pere López Agràs, 

president del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 22 de juny 

del 2020, relativa al conveni signat entre 

Govern i el que fou notari Josep Estañol. 

Fou registrada amb el número 438 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 48/2020 del 22 de juny. 

Exposa la pegunta el Sr. Joaquim Miró. 

El Sr. Joaquim Miró: 

Gràcies Sa. síndica. 

Miri abans d’exposar la pregunta, deixi’m Sra. síndica 

en el meu nom i en nom del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, agrair i reconèixer públicament la 

tasca i dedicació del Sr. Josep Estañol per aquests més 

de vint anys em sembla de professió.  

Lamentar sincerament la causa del seu cessament ja 

que és una causa per malaltia greu. Jo he pogut 

compartir amb ell la seva malaltia i m’he l’ha explicat 

i realment és una malaltia greu i dolenta, i finalment 

desitjar-li de tot cor, en nom meu i en nom del partit 

i del grup parlamentari el millor pel seu futur. 

Passo a exposar la pregunta. 

Vist el conveni signat entre el Govern d’Andorra i el 

que fou notari el Sr. Josep Estañol en què es va 

acordar la cessió gratuïta dels protocols de l’esmentat 

notari, tot i existir ja les disposicions legals per les que 

aquests protocols pertanyien a l’Estat. 

Atès que el dret vigent notarial andorrà estableix la 

natura pública dels protocols notarials, pel que fa al 

concepte i contingut del protocol, l’article 35 de la 

Llei 6/2020 defineix el protocol notarial com: “el 

conjunt d’instruments, índexs i documentació que 

s’hagi derivat de l’exercici de la funció notarial, tant 

en suport paper com en suport electrònic o digital...” 

Atès que, segons el mateix conveni, l’Estat haurà de 

completar els treballs de digitalització dels protocols 

corresponents als anys 2019 i 2020. 

I vistes les determinades clàusules establertes en el 

Conveni en les que el Govern s’auto imposa una sèrie 

d’obligacions i limitacions a la seva acció.   

Es demana : 

- Quins són els motius que han dut al Govern a signar 

un conveni per obtenir una informació que legalment 

era ja de la seva propietat?  

Si el Govern té la intenció de satisfer alguna quantitat 

en aplicació de l’esmentat conveni?  

I per què el Govern s’ha auto imposat l’assumpció de 

certes obligacions en aplicació del Conveni? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Miró. 

Respon pel Govern, Sr. Xavier Espot. 

El Sr. Xavier Espot: 

Gràcies Sra. síndica. 

Efectivament tal com esmenta el Sr. Miró, l’article 35 

de la Llei vigent del notariat defineix el protocol 

notarial com el conjunt d’instruments, índexs i 

documentació que s’hagi derivat de l’exercici de la 

funció notarial tant en suport de paper com en suport 

electrònic o digital o en qualsevol altre suport. 

No obstant això cal recordar que aquesta disposició 

legal és vigent només des del 28 de maig del 2020, 

mesos després per tant que el Sr. Josep Estañol 

Cornella cessés del seu càrrec de notari i per tant 

doncs, és com a mínim discutible que li pugui ser 

aplicada. 

Fins llavors les úniques disposicions legals vigents als 

efectes que ens interessen i que d’altra banda 

segueixen vigents avui en termes molt similars, 

estableixen sense més precisions que els notaris han 

de lliurar a l’Arxiu General de Protocols tots els 

protocols en el termini màxim d’un mes des de la 

supressió de la seva notaria i que ho han de fer de 

forma indexada i digitalitzada degudament d’acord 

amb els programes que determini el Ministeri de 

Justícia. 

No obstant això aquesta darrera obligació, és a dir la 

de lliurar-los indexats i digitalitzats degudament, 

d’acord amb una disposició transitòria de la Llei del 

notariat, que també encara és vigent, només s’aplica 

als instruments públics autoritzats a partir de l’1 de 

gener del 2018. 

Per tant, d’acord amb el que he comentat i partint de 

la premissa si tenim en compte aquestes disposicions 

que el Sr. Estañol no tenia l’obligació de lliurar 

indexats i digitalitzats, físicament sí però indexats i 

digitalitzats els instruments públics per ell autoritzats 

abans de l’1 de gener de 2018, entenc que no es pot 

afirmar que aquesta informació com diu vostè fos 

propietat de l’Estat i encara menys del Govern. 



Sessió ordinària del dia 2 de juliol del 2020                                  Núm. 12/2020                                       Diari Oficial del Consell General 

17 

I és d’aquesta premissa, en definitiva, que el conveni 

signat el 2 de juny del 2020 amb el Sr. Estañol fa 

referència a una cessió gratuïta o donació onerosa si 

es vol, emparada per l’article 84 del Codi de 

l’Administració. 

En aquest sentit li avanço que el cost de digitalització 

dels instruments públics autoritzats pel Sr. Estañol en 

el període que va del 1998, és a dir a partir del 

moment en què ell va iniciar les seves funcions com a 

notari fins el 2017, ambdós anys inclosos i que l’erari 

públic per tant s’estalviarà si tenim en compte que no 

hi ha aquesta obligació o que ell no tenia aquesta 

obligació de lliurar-los digitalitzats i indexats 

degudament oscil.la entre 130.000 euros i 260.000 

euros segons si es té en compte el preu de cost o el 

preu de mercat tal i com ja ha dictaminat de forma 

independent la pròpia Cambra de Notaris en un 

informe. 

Mentre que el cost de finalització de la digitalització 

dels instruments posteriors al 2018 i d’enquadernació 

corresponents que s’assumeixen en virtut del conveni, 

no superaran en cap cas els 24.500 euros, d’acord una 

vegada més amb l’informe objectiu que ha emès la 

Cambra de Notaris. 

Per tant doncs aquesta diferència és la que justifica 

que estiguem davant d’una cessió gratuïta o donació 

onerosa. 

Vull recordar per finalitzar que el conveni que ens 

ocupa ha estat validat, com no pot ser d’una altra 

manera pel Gabinet Jurídic del Govern, compta amb 

l’informe favorable de la intervenció General i a més 

a més doncs cal posar de manifest que també estava 

supeditat al vistiplau de la Cambra de Notaris que va 

tenir lloc per carta del 5 de juny del 2020. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Per la rèplica, Sr. Miró. 

El Sr. Joaquim Miró. 

Gràcies Sra. síndica i gràcies Sr. Espot per les seves 

explicacions. 

L’únic que voldria continuar insistint és en el caràcter 

públic del protocol. El protocol segons el nostre dret 

andorrà, ho és tot. El notari l’únic que fa és una 

custòdia d’aquests protocols i crec o potser vaig errat, 

però que ja pertanyen al mateix Estat, que ningú pot 

donar quelcom que ja pertany al mateix Estat. Creiem 

que és un complement d’una obligació legal.  

Vostè mateix ha llegit l’article, no entenem o potser 

jo no ho he entès, com si el dia 29 de maig s’entrega 

aquest protocol, que ja és una part de l’Estat, com el 

dia 2 de juny se signa un conveni amb el Sr. Estañol? 

Gràcies Sr. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Per la dúplica, Sr. Espot. 

El Sr. Xavier Espot: 

Bé, gràcies Sr. Miró. 

De fet el raonament jurídic és el que li he exposat 

abans. Efectivament com vostè diu els protocols 

notarials, que són aquest conjunt d’instruments, 

índex i documentació, pertanyen sempre a l’Estat, no 

al Govern, cal precisar-ho, a l’Estat. I de fet, fins i tot 

quan es dipositen a la Cambra de Notaris, a partir dels 

25 anys d’exercici de cada notari o quan un notari, 

fins i tot abans, cessa o se suprimeix la seva notaria, i 

per tant passen a integrar l’Arxiu Nacional de 

Protocols, malgrat la custòdia recaigui en la Cambra 

de Notaris, això no és obstacle al fet que de què 

continuïn sent propietat de l’Estat.  

Ara bé, independentment d’aquesta afirmació 

genèrica, que evidentment compartim, jo crec que el 

que és important posar de manifest i és aquí on hi pot 

haver la discussió jurídica, tenint en compte aquesta 

concatenació de modificacions legislatives que hi han 

hagut al tomb del notariat, la discussió és saber si el 

protocol quan parlem de protocol, i per tant de 

propietat de l’Estat parlem del protocol físic o parlem 

també de la part del protocol que hagi pogut estar 

indexat o digitalitzat degudament. Des de la 

perspectiva del Govern i del Gabinet Jurídic del 

Govern, i entenc també que deu ser la perspectiva del 

Sr. Estañol perquè així es desprèn d’aquest conveni, 

doncs s’entén que efectivament que això només és 

vigent a partir del moment en què precisament es va 

introduir aquest nou article 35, que va ser tot just fa 

uns mesos per part d’aquesta Cambra. De fet amb la 

llei o amb la modificació de la Llei del notariat, que va 

entrar en vigor el 28 de maig del 2020, i que per 

primera vegada, perquè abans no era així, doncs va 

venir a definir el protocol no només com aquell que 

estava en suport de paper, per tant el protocol com 

l’entenem des d’una perspectiva clàssica, sinó també 

en suport electrònic o digital. Però val a dir que aquest 

article 35, abans del 28 de maig del 2020 no era 

vigent, no existia com a tal. I per tant era raonable 

pensar que quan parlàvem de protocol, parlàvem de 

protocol només en suport de paper. I cal tenir en 

compte que el Sr. Estañol va cessar molt abans del 28 

de maig del 2020 perquè el seu cessament es va fer 
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efectiu, si no recordo malament doncs al febrer 

d’enguany. 

D’altra banda, vostè esmenta aquest article 35, però 

jo crec que com tot, quan s’interpreta una norma 

jurídica, s’han de posar en concordança totes les 

disposicions aplicables, i per tant és tan important 

aquest article 35 com la resta de disposicions de la Llei 

del notariat, que en la versió anterior del 28 de maig 

del 2020, però també en la versió posterior estableixen 

molt clarament que l’obligació de lliurar els protocols 

indexats i digitalitzats degudament només s’aplica a 

partir de l’1 de gener del 2018 d’acord amb la 

disposició transitòria que li he esmentat. 

Per tant, des d’aquesta perspectiva tots aquells 

protocols que eventualment i per voluntat pròpia 

algun notari hagi indexat o digitalitzat degudament i 

que correspongui a un període anterior al 2018, 

entenem que no tenen obligació d’entregar-ho a la 

Cambra de Notaris perquè siguin custodiats i que per 

tant passin a ser propietat de l’Estat. Això no vol dir 

que se’ls puguin quedar per a ells però no tenen 

obligació d’entregar-ho i és des d’aquesta perspectiva 

que jurídicament es fonamenta aquesta donació 

onerosa o cessió gratuïta. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Entrem a les repreguntes. 

Sr. Miró. 

El Sr. Joaquim Miró: 

Gràcies Sra. síndica. 

Gràcies Sr. Espot per la seva explicació que entenc 

perfectament perquè ens ho ha explicat molt bé. 

Això pel que fa a la part, vostè ho ha dit molt bé, de 

l’entrega del protocol digitalitzat abans del 2018 i crec 

que és cosa que s’ha d’agrair al Sr. Estañol de què ho 

hagi cedit perquè evidentment no tenia aquesta 

obligació. 

El que li posava en la segona part de la pregunta que 

li fèiem era precisament del 2018 en endavant sobre 

aquests protocols que no sé si han acabat de ser 

digitalitzats o acabats de ser entregats, suposo que si 

no ho han estat ho seran d’aquí poc. 

En el mateix conveni signat pel Sr. Estañol i pel 

Govern, diu: “Així el Govern es compromet a assumir el 

pagament d’aquests treballs en els termes que es 

convinguin amb la Cambra de Notaris.”. 

Voldríem saber si aquest protocol que també creiem 

que és propietat de l’Estat, per què el Govern posa en 

qüestió o demana en aquest conveni si s’haurà de 

pagar o no s’haurà de pagar una part d’aquesta 

digitalització o d’aquesta entrega de protocols. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sra. síndica 

Bé, de fet he intentat també explicar-ho en la meva 

primera intervenció però potser ho he explicat d’una 

forma massa succinta. 

Però en tot cas, efectivament malgrat la Llei del 

notariat i en aquest cas sí que no hi ha discussió amb 

abans o el després del 28 de maig del 2020 estableix 

que els notaris no estan obligats a entregar indexats i 

digitalitzats degudament els seus protocols amb 

anterioritat a l’1 de gener del 2018, però a partir de l’1 

de gener del 2018 sí que ho han de fer. 

No obstant això també diu en la Llei del notariat que 

ho han de fer d’acord amb els programes que 

determini el ministeri competent en matèria de 

Justícia i aquesta és una qüestió precisament que 

encara està pendent de tancar entre el propi Ministeri 

de Justícia i la Cambra de Notaris. 

Però dit això, independentment de què es pugui 

considerar que efectivament a partir de l’1 de gener 

del 2018 hi ha aquesta obligació a càrrec de tots i 

cadascun dels notaris, és aquí on entra diguem amb 

aplicació l’article que li he comentat del Codi de 

l’Administració que permet que si una persona fa una 

donació d’alguna cosa que no està obligat a entregar i 

que té un valor molt superior a allò que assumeix el 

Govern com a contrapartida, malgrat es pugui 

entendre que era una obligació de la persona que fa la 

donació, doncs la desproporció a favor de l’erari 

públic doncs, justifica que es pugui fer un conveni de 

cessió gratuïta en els termes que s’ha fet, i és per això 

que l’ha validat el propi Gabinet Jurídic i la 

Intervenció general i és per aquest motiu també que li 

he avançat ja aquest ordre de preus o de costos que 

evidencien efectivament aquesta proporció molt 

favorable a l’erari públic, tenint en compte que això 

que és objecte de donació ha estat valorat per la 

pròpia Cambra de Notaris, per tant, no ho dic jo ho 

diu la Cambra de Notaris, de forma independent amb 

un valor d’entre 130.000 euros si es considerés el preu 

de cost fins a 260.000 euros si es considerés el preu de 

mercat i, en canvi, allò que es compromet a fer el 

Govern amb la col·laboració de la Cambra de Notaris 

en cap cas superaria l’import de 24.500 euros. Per 

tant, el valor d’allò donat és deu vegades superior a 
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allò que ens hauríem de fer càrrec des del Govern i 

per tant, des d’aquest punt de vista i des de la 

perspectiva raonable del Govern, es va entendre que 

era un conveni satisfactori pels interessos generals. 

A més a més, jo crec que si em permet d’anar una mica 

més enllà, jo crec que haver entrat en una situació de 

conflicte doncs, amb algun dels notaris i 

particularment amb el Sr. Estañol, o amb un estira i 

arronsa sobre el fet de si entregava, o no, aquests 

protocols indexats o digitalitzats degudament, i per 

tant fins que no s’hagués dirimit el conflicte potser 

aquest senyor els hagués pogut dipositar en algun lloc 

i no tenir-me accés, jo crec que hagués compromès 

molt la funció notarial i l’interès general. Jo crec que 

era evident que era interès dels propis notaris i del país 

en el seu conjunt i de la ciutadania poder integrar com 

més aviat millor tots aquests protocols, aquells que 

anaven del 1997 fins el 2017 molt ràpidament a la 

Cambra de Notaris i a més a més en un format que és 

compatible, de tal manera que aquesta integració s’ha 

pogut fer d’un dia per l’altre sense cap mena de 

problema. Evidentment això facilitarà molt també la 

tasca de la Cambra de Notaris i la tasca dels tres altres 

notaris a l’hora de poder tenir accés i poder consultar 

aquests protocols que, com li deia, han estat indexats 

i digitalitzats degudament. 

Aquests van ser els raonaments o les premisses 

exclusives sota les quals el Govern va decidir signar 

aquest conveni. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Sr. Miró, una altra repregunta... 

El Sr. Joaquim Miró: 

Sí, l’última repregunta i gràcies Sr. Espot per la seva 

explicació. El que passo és que la trobo una mica 

contradictòria, per no anar errat, quan es parla de 

gratuïtat i que en l’article tercer... en el punt 3r 

d’aquest conveni i en el quart ens diu que el Govern 

s’obliga a no qüestionar el caràcter gratuït de la 

transmissió. En el seu cas, es compromet a desmentir 

públicament qualsevol informació, declaració o sentit 

contrari que ho posi en dubte. 

Només si em pot aclarir aquests dos conceptes. D’una 

part en l’article anterior es parla que es podrà assumir 

un pagament de la part de Govern, no de l’Estat sinó 

del Govern, però en l’article quart diuen que el 

Govern s’obligarà a no qüestionar el caràcter gratuït. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Miró. 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Bé, potser ens endinsem en un terreny molt jurídic i 

abans ho he apuntat, és a dir, només una donació pura 

i simple, si em permet, és a dir, donar una cosa a canvi 

de res es pot qualificar jurídicament de donació i, per 

tant, d’acte de caràcter gratuït, sinó que una donació 

onerosa i de fet així ho contempla el propi Codi de 

l’Administració. Per tant, una donació on allò que es 

dona té un valor superior o molt superior a allò que es 

dona a canvi, per dir-ho d’alguna manera, també es 

considera una donació -per bé que per més precisió es 

parla d’una donació onerosa-, i no desvirtua el 

caràcter gratuït. 

Allò que desvirtuaria el caràcter gratuït i que per tant, 

invalidaria aquestes disposicions o les faria 

inadequades seria que el valor d’allò que ha donat 

aquest senyor fos inferior a allò que és objecte del 

compromís econòmic del Govern. 

Per tant, jo crec que des d’una perspectiva 

imminentment jurídica les disposicions a les quals 

vostè ha fet referència són perfectament acceptables. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Sí, gràcies Sra. síndica 

Bé, només dos coses. No es podia haver previst un 

altre tipus de document en comptes d’aquesta 

donació onerosa? 

I després, demanar si realment la integració de tot 

aquest material digitalitzat i en format electrònic s’ha 

integrat al programari que té la Cambra de Notaris, i 

no hi ha hagut cap problema, i això no generarà 

tampoc cap despesa pel Govern? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Bé, a la seva primera pregunta no li sabria contestar. 

És a dir, no sé si m’està dient que el format conveni és 
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el que no convenia, la pròpia terminologia amb la qual 

es desglossa aquest conveni és la que no convenia. 

Potser m’ho haurà de precisar una mica més. No sé... 

En tot cas és, aquella forma o aquell instrument que 

solem utilitzar des del Govern en negocis o en actes 

jurídics similars. 

Altra cosa és que pugui agradar més o menys segons 

quines disposicions però entenc que contra gustos no 

hi ha res escrit. 

Pel que fa a la seva segona pregunta efectivament, pel 

coneixement que tinc, aquesta integració s’ha fet 

sense cap mena de problema. Efectivament s’ha 

confirmat des de la Cambra de Notaris perquè, com 

no pot ser d’una altra manera, el Govern ha adoptat 

les precaucions oportunes i, per tant, també de la 

mateixa manera que va fer entrega de la clau USB que 

li havia estat entregada al seu torn pel Sr. Estañol a 

través del Saig, doncs va demanar o va requerir a la 

Cambra de notaris, primer perquè comprovés que el 

contingut de la clau USB es corresponia amb allò que 

establia el conveni i, per tant, que contenia 

exactament tots i cadascun dels protocols autoritzats 

pel Sr. Estañol entre l’any 1997 i finals de l’any 2017, 

i no només això, sinó que a més a més també se li ha 

demanat un informe detallat sobre els costos que 

suposa una cosa i l’altra que és el que he explicat 

abans. 

En aquest informe efectivament es confirma que hi ha 

la totalitat d’aquests protocols, que per tant des 

d’aquest punt de vista no hi ha cap tipus de problema; 

també es fa la valoració econòmica que acabo de 

traslladar però també és veritat que es posa de 

manifest una certa puntualització en el sentit... -jo no 

hi entenc perquè això és una qüestió que s’escapa de 

l’àmbit jurídic-, però sí que ha posat de manifest la 

Cambra de Notaris que semblaria que pel que fa a 

aquest període faltaria el que ells denominen uns 

màsters, que serien... ara no li sabria explicar 

exactament, segurament d’això en sap més vostè que 

jo, però és el que permetria, doncs, la perdurabilitat 

en el temps d’aquestes escriptures, de tal manera. 

Doncs, que aquestes escriptures digitalitzades i 

indexades en aquest moment es poden consultar 

perfectament, s’hi pot accedir perfectament, se’n pot 

fer còpia perfectament, però semblaria, doncs, que a 

base de moltes consultes o de molts anys, aquesta 

informació podria desaparèixer. 

I per tant, des d’aquest punt de vista ells m’ho han 

posat de manifest en un informe, i com no pot ser 

d’una altra manera, doncs, s’ha requerit el Sr. Estañol 

per tal que acompanyi també aquests màsters, per 

permetre, precisament, doncs, la perdurabilitat de la 

informació facilitada i el Sr. Estañol, doncs, també per 

escrit s’ha compromès a fer-ho arribar en els millors 

terminis. 

Per tant, aquest és l’estat de la qüestió en aquest 

moment. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies cap de Govern. 

La primera part de la meva pregunta, queda una mica 

estrany als ulls que sigui una donació onerosa d’una 

documentació que és pública. Per això es demanava 

si no hi havia una altra fórmula, que ara mateix 

tampoc ser quina podria ser, perquè fa una mica de 

mal d’ulls una documentació que ja és en origen 

pública, que hi hagi una donació onerosa. És a dir, és 

com si ara poguéssim recuperar la documentació de la 

justícia, d’uns comuns i haguéssim de pagar-ne alguna 

cosa a canvi. Per això fa mal d’ull la forma jurídica del 

document, que no dubto, doncs, que sigui conforme 

al Codi de l’Administració. Només faltaria. 

Però sí que és veritat que fa una mica això, és a dir 

mal d’ull una documentació que és pública que hi hagi 

aquesta donació onerosa. 

Només era per això. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern:  

Sí, segurament tot des d’una perspectiva formal és 

millorable, i segurament tant en el seu contingut com 

en la pròpia forma del document o del pacte, doncs, 

s’hagués pogut fer millor. Ja li concedeixo. 

Però en tot cas jo crec que allò que és important és en 

primer terme, doncs, que evidentment sigui un 

document perfectament legal i validat per les 

instàncies competents, que són el Gabinet Jurídic i la 

Intervenció General del Govern, i sobretot o encara 

més, si em permet, doncs, que del contingut o de 

l’aplicació d’aquest conveni se’n desprengui un 

benefici per a l’interès general. 

El que diu vostè té part de raó, si em permet, però jo 

crec que quan parlem de protocol cal fer aquesta 

distinció, o en tot cas, calia fer-la fins el 28 de maig 

d’enguany aquesta distinció entre el que entenem per 

protocol físic, que evidentment això no hi ha lloc a 

dubtes, és propietat de l’Estat, hi ha obligació 

d’entregar-lo, els notaris encara que no hagin estat els 
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autoritzants, doncs, en són mers dipositaris d’allò que 

fa referència al protocol pròpiament digitalitzat i 

indexat, en el qual, doncs, abans de l’1 del gener del 

2018 no hi havia cap obligació de fer-ho. I per tant, 

malgrat, jo crec que tampoc fa cap mena de dubte que 

els notaris, encara que hagin pogut de forma proactiva 

indexat i digitalitzar degudament els protocols amb 

anterioritat a l’1 de gener del 2018, no tenen 

absolutament cap facultat de retenir aquesta 

informació o de quedar-se-la per a ells, i menys encara 

després del seu cessament, doncs, ja és més discutible 

que tinguin l’obligació de fer-ne donació a l’Estat. I 

aquí és on rau una mica el quid de la qüestió, si em 

permet. 

I per tant, doncs, aquí és on es va valorar que 

sospesant, diguem, tots els interessos en conflicte, 

doncs, semblava que aquest conveni era interessant 

des de la perspectiva de l’interès general, tant des d’un 

punt de vista econòmic, perquè si aquesta 

documentació s’hagués destruït, doncs, ens hagués 

costat potser prop de 300.000 euros haver-la de 

digitalitzar, i sobretot des de la perspectiva de la 

immediatesa que va suposar, en el sentit que 

desbloquejant aquest conveni, es va poder integrar 

molt ràpidament la totalitat d’aquests protocols que 

és una informació, que com no se li escapa, molt 

valuosa, ja no li dic des d’una perspectiva històrica 

que, segurament vostè la valorarà enormement 

aquesta perspectiva, i que també evidentment és molt 

important, però sobretot des d’un punt de vista, 

diguem, més immediat és molt valuosa perquè els 

notaris i perquè el conjunt de la ciutadania puguin 

operar, escripturar i realitzar negocis jurídics amb 

absoluta seguretat jurídica en un moment on, 

precisament, la funció notarial, com vostès saben, està 

particularment tensionada, com a mínim, mentre no 

es puguin proveir aquestes dos places vacants, i es faci 

el concurs corresponent. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Pregunta número 5. 

5- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Jordi Font Mariné, 

conseller general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 22 de juny 

del 2020, relativa a la contractació directa de 

l’empresa A2 Security. 

Fou registrada amb el número 439, i s’ha publicat en 

el Butlletí número 48/2020, del 22 de juny. 

Exposa la pregunta el Sr. Jordi Font. 

El Sr. Jordi Font: 

Gràcies. 

Atesa la contractació directa publicada al BOPA en 

data 3 de juny del 2020, per als treballs de prestació 

de serveis en matèria d’inversió estrangera a l’empresa 

A2 Security assessors per l’import de 21.250 euros i 

fins al 31 de desembre de 2020. 

Demanem: en què consisteixen concretament aquests 

treballs contractats i aquests serveis? I com s’avaluarà 

l’assoliment dels objectius perseguits? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Font. 

Respon pel Govern, Sr. Jordi Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

La forma de contractació de l’empresa A2 Security ha 

estat una adjudicació directa de caràcter sensible, 

modalitat que permet la Llei de contractació pública 

segons l’article 54.3. Ha comptat amb l’informe 

favorable de la intervenció general, com no pot ser 

d’una altra manera. Sobre les tasques i treballs 

encomanats, l’encàrrec pivot sobre la intermediació 

amb empreses o inversors amb l’objectiu de 

materialitzar inversió al país. El contracte comporta 

que l’empresa ha de coordinar i organitzar reunions 

amb les empreses o inversors que A2 Security 

Assessors disposa en la seva cartera de contactes, així 

com nous clients que vagi incorporant a la pròpia 

cartera. 

S’han realitzat dos contractes, un l’any 2019 per un 

període de 6 mesos i un import de 25.000 euros IGI 

inclòs, i un altre al 2020 per 6 mesos per un import de 

21.250 euros a càrrec de la partida pressupostària 180 

secretaria d’Estat, diversificació econòmica, estudis i 

treballs tècnics. La forma d’avaluar l’assoliment dels 

objectius perseguits és qualitativa i quantitativa a 

partir dels contactes, oportunitats i projectes que 

l’empresa a través dels inversors privats ha presentat 

al ministeri i que estem treballant perquè es puguin 

concretar en forma d’inversió privada, dinamització 

de nous sectors econòmics, esponsorització 

d’esdeveniments, o gestions en moments de la crisi 

sanitària. 

Gràcies Sra. síndica. 
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La Sra. síndica general: 

Moltes gràcies Sr. Gallardo. 

Per la rèplica, Sr. Font. 

El Sr. Jordi Font: 

Bé, per una vegada poso una pregunta sobre una 

certitud i no sobre un rumor, i això em fa paler. És a 

dir analitzar una adjudicació amb totes les de la llei 

com no pot ser d’altra manera, doncs, em fa plaer. 

El que passa és que també val a dir, que aquesta 

adjudicació ha suscitat molts dubtes abans de la 

contractació i després. I curiosament se’ns han 

atansat, a nosaltres consellers, gent tant funcionaris 

com gent que no ho és, i ens han posat tota una sèrie 

de preguntes al voltant d’aquesta adjudicació que la 

gent no acaba d’entendre. 

Amb aquesta pregunta jo no pretenc fer mal a ningú, 

sinó al contrari, és a dir clarificar posicions i que una 

vegada per totes s’esvaeixin tots aquests dubtes i que 

això quedi com un contracte públic que s’ha fet amb 

una empresa privada sense cap mena de dubte. 

El que passa. és que de la manera que s’ha produït, 

probablement la gent no hagi quedat tranquil·la. La 

gent ens ha posat preguntes de molts caires diversos, i 

curiosament, en aquest cas, la gent que més preguntes 

ens ha posat són gent que no són afins a les nostres 

tendències polítiques, que jo molt sovint quan em 

demanaven informació sobre aquest tema els hi deia 

“demaneu-los-hi vosaltres mateixos, són els vostres, 

els vostres companys, la gent amb qui feu política 

habitualment”. Bé aquesta era una de les casuístiques 

que no acabava jo d’entendre. 

La gent em demanava sovint, i em deia que hi ha un 

senyor d’aquesta empresa, -bé, que en aquella època 

no sabíem que era aquesta empresa- que està 

permanentment per l’Administració, que dona 

directrius, que fa intervencions, i no sabem a què es 

dedica. Bé, aquest era un posicionament. Jo li deia, a 

veure aquest senyor segurament està preparant un 

contracte pel Govern i està aquí observant, prenent 

les disposicions necessàries per després poder fer un 

pressupost i que Govern li adjudiqui. 

És clar, jo soc del ram de la construcció i nosaltres 

funcionem amb pressupostos i el meu símil sempre és 

això, dic, home segurament deu està fent això aquest 

senyor, no? 

Després molta gent em deia, és que aquest senyor si 

ha d’ajudar a fer inversió estrangera, aquest senyor 

d’aquesta empresa, perquè entenc que s’ha contractat 

una empresa i no un senyor, però bé, en aquest cas 

personalitzo perquè la qüestió era aquesta, si ni tan sol 

parla anglès. Bé, no fotem... Parlar anglès és un 

element important avui en dia que no hi ha 

traductors, a demés d’inversors en pot venir 

d’Espanya, de Sud-Amèrica, de Portugal, de França, 

etc. 

Però que no era del món de la construcció aquest 

senyor? Dic, bé, però la gent té dret a reciclar-se, i a 

canviar de modus vivendi. Només faltaria, no? 

Però que no tenim ACTUA per fer aquesta feina? I jo 

els hi contestava: “Bé, però ACTUA té molta feina i 

ACTUA a més té ara ACTUATECH que es dedica 

més a la part tècnica i als assessoraments tècnics, 

doncs això és un complement, no patiu”. 

“I tu Jordi,  -em deia algun-, si tinguessis una relació 

amb alguna persona seriosa que volgués invertir a 

Andorra, faries aquest procés? És a dir el portaries a 

aquest senyor, el presentaries o faries com s’ha fet 

sempre d’intentar veure un notari, un economista, un 

banquer, etc.”  

Jo vaig dir: “home jo si aquest senyor és el 

representant legal de Govern, a priori li hem de fer 

confiança, només faltaria”. 

Bé, jo crec que avui en el meu exposat i en la meva 

pregunta, li brindo a Govern una oportunitat d’esvair 

tots aquests dubtes, de deixar clar una vegada per 

totes què és aquest contracte i que no hi hagi més 

sospites. I a més també, dir-los-hi a tota la gent que 

m’ha demanat de posar aquestes preguntes, que ja 

estan posades i que a partir d’ara es dirigeixin 

directament a Govern o a companys seus de partit. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Moltes gràcies Sr. conseller. 

Per la dúplica, Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

I gràcies Sr. Font, i no hi ha amb aquest agraïment no 

hi ha sarcasme, ho dic de veritat. No pel gran interès 

que potser que apunta vostè que hagi pogut generar, 

que no descarto que hi hagi persones que estiguin 

interessades. El que qüestiono és l’interès que hi ha al 

darrera d’aquest interès d’aquestes persones perquè 

també li he de dir que algunes d’aquestes persones sí 

que són persones afins al seu partit, no totes, 

evidentment segurament també hi ha fins i tot inclús 

persones del nostre entorn polític. Però en qualsevol 

cas, li agraeixo la pregunta, sobretot perquè permet 

desmitificar i aclarir algunes insinuacions que 

injustament fins i tot, s’han fet per part de consellers 

d’aquesta Cambra, el tomb i el rol que ha tingut 

aquesta empresa i no aquesta persona. Perquè com 

vostè ha dit i jo li he contestat, la contractació és al 
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tomb d’una empresa i no d’una persona, tot i que 

després tinc preguntes escrites en les quals sí que 

s’esmenta directament a la persona. 

Dubtes pel que fa a la contractació. Doncs miri, és una 

contractació amb la modalitat que li he dit, permesa 

per la llei de contractació pública, que compleix 

perfectament el que preveu, que ha tingut la validació 

de l’informe, en aquest cas de la intervenció General. 

Que la gent no acaba d’entendre doncs el perquè el 

Govern té un assessor, en aquest cas el Ministeri 

d’Economia doncs per captar inversió... després si vol 

m’imagino que a la repregunta em demanarà quin 

tipus de tasques o quin tipus de projectes o propostes 

ens ha pogut realitzar o proposar aquesta persona o 

aquesta empresa millor dit. 

Respecte a la formació de la persona, jo crec que les 

persones es poden formar, es poden reconvertir i es 

poden dedicar a d’altres coses que no sempre s’han 

dedicat al llarg de la seva experiència professional. Per 

tant jo penso que qüestionar les capacitats o posar en 

dubte les capacitats d’una persona, no ens pertoca a 

nosaltres, almenys jo no ho faré. Jo el que faig és 

valorar i validar la feina que li ha estat encomanada, 

que després si vol en parlarem amb exemples concrets, 

és una feina amb bons resultats.  

I sí efectivament, el Govern té una agència d’inversió 

com és ACTUA, que serveix tant per acompanyar les 

empreses del país per obrir nous mercats, però també 

el Govern pot i ha de tenir assessors i persones que 

tenen contactes i carteres de clients que serveixen per 

portar propostes d’inversió i de projectes al país, 

sempre en la recerca de l’interès general. 

Jo el que lamento és que de vegades es faci doncs 

aquest ús partidista i no ho dic per vostè, d’una 

situació així. Entenc perfectament que hi ha d’haver 

un control i un impuls a l’acció de Govern, faltaria 

més. I aquí estem per donar totes les explicacions que 

calguin. El que no és acceptable, i no ho dic tampoc 

per avui i per vostè, és que es llencin ombres 

d’acusacions i insinuacions doncs que el que fan és 

malmetre en aquest cas el nom... en aquest cas no em 

preocupa el del ministre en qüestió sinó el de 

l’empresa, el de la persona o fins i tot el prestigi del 

país, com després si vol en algun cas en concret en 

relació amb el qüestionant que s’ha fet i les 

insinuacions, s’ha donat el cas. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Entrem en les repreguntes, Sr. Font. 

El Sr. Jordi Font: 

Sí gràcies. 

Atès que no he tingut la sort de veure el contracte que 

han fet vostès perquè al donar l’adjudicació es fa una 

descripció sumària del que és el tracte i no el 

contracte, posaré amb les repreguntes, certes 

repreguntes per aclarir el contracte. 

Jo voldria saber si amb aquest contracte que diu vostè, 

perquè l’ha citat vostè, que ha elaborat amb aquest 

senyor, hi ha una mena de procés d’intencions, de 

descripció del treball, de com es durà a terme aquesta 

adjudicació, perquè sinó queda la cosa molt penjada. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Font.  

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Jo insisteixo perquè el matís crec que és important, no 

he contractat a la persona, he contractat a l’empresa. 

I això és important aquest matís. I vostè ha començat 

la seva intervenció fent també aquest matís i crec que 

és important. 

En la meva primera intervenció ja li he explicat i 

evidentment hi ha un contracte, perquè si no hi 

hagués un contracte, no hi podria haver una 

adjudicació, si supera l’import permès, i per tant doncs 

hi ha un contracte. Clar que li he dit, perquè sinó no 

s’hagués pogut fer, i li he explicat també que és un 

contracte amb una modalitat concreta que permet la 

Llei de la funció pública, i és un contracte, el segon 

dels quals es va publicar l’adjudicació també al BOPA 

tot i ser potestativa per la modalitat de contractació 

que s’ha fet i per tant doncs, en el segon contracte 

vaig decidir que fos publicat perquè s’ho creguin o no, 

no hi ha res a amagar, no hi ha cap problema. Ja li he 

parlat jo ara del primer contracte sense que vostè 

m’ho demani i li he parlat del segon contracte. És un 

contracte insisteixo, que està bastant per la 

representació, la captació d’inversions i d’inversors 

perquè puguin venir al país a partir de la cartera de 

clients que té aquesta empresa i dels nous clients que 

pugui anar incorporant a la seva cartera de clients. 

Serveix per això i li puc dir que estic satisfet dels 

serveis que ha prestat. Per això hi ha hagut un segon 

contracte i espero que algun dels projectes que hi ha 

en curs, que ha presentat aquesta empresa es puguin 

materialitzar. Alguns d’ells espero que no perquè ara 

entendrà el perquè, perquè també és per finançar 

l’Estat, i si és per finançar l’Estat voldrà dir doncs que 
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no tenim la capacitat suficient i que per tant, ens 

haurem de finançar amb fons privats, però si és 

necessari també tindrem aquesta via gràcies a les 

portes que ens ha obert aquesta empresa, i bé si té 

algun altre aspecte en concret que em vulgui 

demanar, doncs amb molt de gust li puc facilitar. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Font. 

El Sr. Jordi Font: 

Bé, vostè em parla d’un altre contracte, però en aquell 

altre contracte suposo que no hi va haver una 

adjudicació pública, almenys a mi no em consta. Si hi 

va ser, ja m’ho dirà. 

Jo diria que també seria important saber, dins de les 

clàusules d’aquest contracte... bé d’entrada ja li 

demano a veure si té l’amabilitat de fer-me’l arribar i 

de facilitar-me’l, si és possible, perquè m’agradaria 

mirar-me’l. 

És saber com es pauta l’assoliment, és a dir amb 

quantitat de contactes que aporta aquesta empresa, 

amb qualitat de contactes, amb l’import d’aquests 

contactes ja que es tracta d’inversió estrangera. Tot 

això està pautat en el contracte? La manera d’assolir 

per jutjar el nivell d’assoliment? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Ja li he dit en la primera intervenció, la manera de 

valorar la contractació o els serveis d’aquesta empresa 

és qualitativa i quantitativa, amb un mínim exigit de 

reunions i d’inversors que s’han de presentar al mes 

per part d’aquesta empresa, amb projectes que siguin 

d’interès per l’economia, però no només per 

l’economia del país. Ja li puc dir que s’ha complert 

amb escreix el mínim exigible. I a més a més li puc dir 

que aquest contracte o els serveis prestats per aquesta 

empresa, han anat més enllà. 

Fins a la data li puc dir que hi han hagut tres propostes 

o tres declaracions d’inversors, dos d’ells que han 

presentat una proposta i una declaració d’intencions 

per invertir en infraestructures al país, ja siguin 

habitatges socials o inversió en comunicacions. Dos 

empreses que han mostrat interès amb el seu 

compromís per escrit, per instal·lar-se al país en el 

sector del transport i de la indústria dels metalls 

preciosos, una empresa en el sector de les noves 

tecnologies associades a la seguretat també, i un grup 

d’empresaris interessats en obtenir una llicència 

bancària al país. Això a banda, com li comentava, les 

opcions de finançament que algú en aquest cas, algun 

dels fons d’inversió que ha acompanyat aquesta 

empresa i que ha posat a disposició i ha presentat, ha 

mostrat interès en presentar les propostes de 

col·laboració i d’inversió al país. 

A banda d’això, també la proposta de patrocini de 

250.000 euros, que va aconseguir aquesta empresa per 

part d’una empresa que estava interessada en 

patrocinar la Cimera Iberoamericana, si finalment 

s’aconseguia realitzar de forma presencial. També ho 

va arribar a aconseguir aquesta empresa i el 

compromís o la proposta va ser presentada prop del 

ministeri. 

I a part de tot això, el rol que va poder tenir aquesta 

empresa i el suport que ens va donar aquesta empresa 

amb tota la gestió de la crisi sanitària per poder 

accedir a material sanitari, que després ha estat cabdal 

per tenir-lo aquí, i que gràcies als contactes i a la 

gestió que va poder realitzar aquesta empresa doncs, 

ens va servir per estar preparats en un cas de bloqueig 

o en un cas de col·lapse del sector sanitari. No només 

en temes de material sanitari com a respiradors, sinó 

també desbloquejant situacions de facilitar i tenir 

accés a medicaments que també era una de les 

situacions crítiques que teníem quant a medicaments 

com la Hidroxicloroquina i l’Azitromicina, va ser 

gràcies també a contactes que va poder facilitar i 

gestions que després vaig poder continuar jo mateix. 

En definitiva jo penso que... De fet, el fet de què hi 

hagi un segon contracte és perquè la valoració que en 

faig és positiva, evidentment, cadascú pot tenir la seva 

opinió. Però, insisteixo i aprofito la seva pregunta, per 

esvair qualsevol tipus de dubte també en relació al 

paper que aquesta empresa ha jugat amb tot això 

perquè en cap moment hi han hagut uns ingressos 

addicionals, uns pagaments addicionals en el rol que 

ha tingut i la intervenció que ha fet i va realitzar 

durant la gestió sanitària per poder tenir accés a 

material sanitari en un moment que era molt 

complicat, que hi havia moltes vies obertes per poder 

accedir, que no ens en sortíem com a país perquè aquí 

hi havia moltes persones i empreses que facilitaven 

contactes... 

La Sra. síndica general: 

Vagi acabant Sr. Gallardo. 
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El Sr. Jordi Gallardo: 

Vaig acabant Sra. síndica. 

Però era molt difícil que pogués arribar el material i he 

de reconèixer que aquesta empresa va permetre que 

tots els respiradors que hagin arribat a aquest país, 

durant la crisi sanitària hagin estat gràcies a les 

gestions que sense cap tipus de comissió va realitzar 

aquesta empresa. 

Gràcies Sra. síndica 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Sr. Font, una altra repregunta... 

El Sr. Jordi Font: 

El que m’acaba d’esmentar ara fa més aviat part de 

donacions o de voluntariat que de relació 

professional, entenc jo. Llavors, no entra dintre 

d’aquest debat. 

És a dir, si vostè m’hagués vingut a veure i hagués 

requerit els meus serveis per donar-li un cop de mà 

amb el que hagués calgut i també ens vam brindar en 

altres coses, s’hagués fet. Vull dir, això no té res a 

veure amb la contractació professional, jo crec. 

No m’ha contestat al que li he demanat abans que era 

si hi havia hagut una adjudicació per la primera 

contractació. Ja ho farà després. 

I després jo voldria saber també com és... com és que 

no hem tingut abans l’oportunitat de tenir un 

prestatari de serveis tan eficaç i tan barat com aquesta 

empresa... perdó, no em voldria tornar a equivocar 

que no es pensin que tinc alguna cosa contra algú. 

Vostè aquí m’ha venut una pel·lícula que jo dic, osti! 

Per vint i... quant és això? Per vint i escaig de mil 

d’euros, tots aquests serveis, em quedo estorat! 

És clar, vostè m’està parlant de què aquest senyor ha 

portat aquí tota una sèrie de contactes de gent que és 

de fora. 

En principi, jo voldria saber si aquest senyor a més 

d’aquesta adjudicació per fer aquesta feina -perquè 

suposo que els contactes no els deu pas estar esperant 

aquí i deus haver d’anar-los a cercar allà on són: a 

fires, a congressos, contactar amb cambres de comerç, 

etc.-, cobra algun altre tipus de remuneració, dietes, 

desplaçaments de viatges... el que sigui perquè és que 

sinó, dic, caram, quin xollo que tenim, no?  

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Font. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica 

Li he contestat la primera vegada abans que vostè em 

fes la pregunta, i jo ja li he dit que hi havia dos 

contractes, li he dit els dos imports, i li he dit amb 

quina modalitat s’ha fet l’adjudicació dels dos 

contractes: un al 2019 i un al 2020. Li he dit que la 

modalitat, fins i tot, fa que sigui potestatiu la 

publicació de l’adjudicació al BOPA -la primera, no 

vaig decidir que es publiqués; la segona, sí que vaig 

decidir que es publiqués. I, per tant, ja li he contestat 

la primera vegada. 

Vostè em parla de pel·lícula, de xollo, de què està 

estorat... Jo li puc dic que és així i que hi ha els 

documents al respecte, i crec que potser el que hauria 

d’estar és content de què per una vegada potser, no 

sé... encara que sigui una vegada només, potser ens 

surt bé de preu fins i tot això. Perquè també li puc dir 

que és que no cobra res en concepte de viatges ni de 

desplaçaments, i tot això com deia vostè sense parlar 

anglès, imagini’s si parlés anglès tot el que podríem 

aconseguir. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna repregunta més, Sr. Font... 

El Sr. Jordi Font: 

Bé, vostè no ha escoltat el que jo li he dit a la dúplica 

o a la primera intervenció. Jo li he dit que estava molt 

content avui perquè li brindava a vostès, al Govern, 

l’oportunitat de fer una cosa, de donar una explicació 

que doni satisfacció a la gent. No estic aquí per altra 

cosa. 

Després, un petit incís sí que voldria fer, i és que vostè 

quan va fer les declaracions a la premsa va parlar de 

l’objecte social d’aquesta empresa que me l’he estat 

mirant i no correspon ben bé al que llavors... Me l’he 

estat mirant entretingudament. I després, que en 

l’adjudicació no entenc per què vostès han canviat el 

nom de l’empresa. Jo suposo que déu ser un error però, 

vull dir, que el poden reconduir, només faltaria! 

Perquè l’adjudicació jo veig que està feta amb data 3 

de juny del 2020 amb una empresa que es diu A2 

Security Assessors, i en la inscripció al Registre de 

comerç aquesta empresa es diu A2 Security, però no es 

diu Assessors. No passa res, suposo que deu ser un 

error de transcripció però bé, ja està bé. 
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Llavors, jo penso que... Voldria fer l’última 

repregunta. És en aquesta... No voldria que s’ho 

prenguessin malament. Amb la sort que tenim de 

tenir una empresa tan brillant com aquesta tenen 

previsió de què hi haurà encara molta més aportació 

d’inversió estrangera i que hi ha un interès marcat pels 

inversors a través dels contactes que té aquest senyor 

perquè, és clar... 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Font. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies. 

Vostè diu que no vol qüestionar, o que està content 

amb una certa ironia per part seva perquè vostè 

parlava abans d’estar estorat, de pel·lícula, de xollo... 

Vull dir, si em permet, ho fa molt bé també i utilitza 

d’una banda el cop, el fuet i la carrota: li dono un cop 

per un costat però li dono la carrota per l’altre, no? 

Llavors, jo crec que hi ha una certa ironia però, en 

qualsevol cas, no es preocupi. La inversió d’aquest 

país no depèn exclusivament d’aquesta empresa... no 

depèn exclusivament perquè sí que llavors estaríem 

fent el negoci del segle. 

Esmerçarem tots els esforços que sigui possible des 

d’aquest ministeri com des de totes les branques i totes 

les palanques que té l’Administració, d’això n’estic 

convençut. El que sí que li puc dir respecte a l’aspecte 

que vostè em comentava de l’objecte social, doncs 

que és una empresa que es dedica a l’assessorament en 

matèria de seguretat privada de persones i d’edificis 

en l’àmbit de la intrusió i activitats d’intermediari per 

a la prestació de serveis relacionats amb la gestió 

estratègica empresarial per la captació de clients per a 

empreses de prestació de serveis que requereixin 

d’una habilitació professional i per a entitats bancàries 

i administracions. Això és el lloc social que vostè déu 

haver mirat. Llavors, penso que és una empresa que 

es pot dedicar perfectament a això. 

I insisteixo, els honoraris són els que li he dit. No hi 

ha cap retribució addicional. El que sí que hi ha és 

molta feina i molta dedicació. Entenc, com s’ha 

d’exigir a totes les empreses que presten un servei a 

l’Administració, un rigor quant a la fiscalització de la 

feina i el control dels honoraris que s’han de prestar. 

La diferència entre el primer contracte i el segon és 

una disminució d’una reducció també per la mateixa 

feina tenint en compte el context de crisi econòmica, 

que es va demanar a l’empresa i que va acceptar i, per 

tant a partir d’aquí, sí hi ha hagut també, com deia 

vostè, una part de feina altruista o voluntària -per la 

part que li he explicat del seu paper o les gestions que 

va fer durant la crisi sanitària- i d’aquí també respon 

les hores que es va haver de passar, durant el tema de 

la crisi sanitària, fent gestions per poder accedir al 

material sanitari. Per això li he explicat perquè davant 

d’aquesta gran preocupació que vostè manifestava i 

que tenen moltes persones, del per què aquesta 

persona ha passat al ministeri? Doncs, va ser 

bàsicament, fins i tot en caps de setmana inclosos, per 

trobar solucions en un moment que no eren 

competència del seu contracte però que sí que va 

voler posar a disposició del ministeri del Govern 

d’Andorra per trobar respiradors, per trobar i 

desbloquejar medicaments i per tenir accés a material 

sanitari. 

Gràcies Sra. síndica 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies. 

Voldria saber de quan data la relació contractual amb 

aquesta empresa, ja que heu dit que al 2019 hi havia 

hagut un primer contracte. Recordo que el dia 11 de 

juny vaig demanar jo mateixa una pregunta per escrit 

perquè s’especifiquessin tots els serveis i relacions 

contractuals que tenia el Govern. No vaig dir 

l’empresa, és veritat, vaig dir el nom de la persona 

perquè no sabia a quina empresa es referia. 

Per tant, des de quan hi ha aquesta relació contractual 

amb el ministeri que dirigiu? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Sí, gràcies. 

El primer contracte crec que és del desembre... el tinc 

per aquí però no li puc dir si no el trobo, no li puc dir 

la data exacta... Desembre del 2019; i el segon és del 

4 de juny del 2020. 

Respecte a la pregunta, no sé si la va adreçar al 

ministeri. En qualsevol cas, si va posar el nom de la 

persona, doncs, aquesta persona no està contractada 

com a persona física, està contractada l’empresa, la 

persona jurídica. I per això he volgut insistir perquè és 
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que aquí s’ha barrejat tot. És a dir, s’ha parlat de 

relació especial, no ho dic avui, però s’ha parlat de 

moltes, i per tant, jo penso que... i per això ho he 

agraït, Sr. Font. Jo no li he dit en cap tipus d’ironia, 

l’oportunitat de poder explicar, desmitificar i aclarir 

tot allò que sigui necessari al voltant d’aquesta 

contractació que aprofito, ja que se m’ha donat 

l’oportunitat, insisteixo, que s’ha fet d’acord amb el 

que preveu la Llei de la contractació pública. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

La pregunta escrita era quina relació contractual es 

tenia amb aquesta persona. És a dir,  o formava part 

de l’equip del ministeri o donava serveis a través d’una 

empresa, si és la que tenia. 

Per tant, la pregunta és aquesta. 

És curiós, és clar, que la pregunta es formula el dia 11 

i 6 dies després sortiu a la premsa, doncs, anunciant 

l’existència d’aquest segon contracte. Que s’agraeix. 

O sigui, el que s’agraeix o el que es falta trobar és la 

transparència. És a dir, si tenim una persona que està 

fent aquest treball pel nostre país, per què no 

s’explica? És a dir, a qui ens emplenem tots la boca de 

transparència i portals de transparència, i a l’hora de 

la veritat la informació l’hem d’anar arrencant i 

treient allò com si traguessin un queixal. 

Però jo entenc que totes aquestes coses provablement 

no passarien o no arribarien aquí al Ple de la Cambra, 

si tinguéssim les dades, sobretot en un moment tan 

important com aquest, que vam està parlant i ja vam 

dir al GRECO que estava demanant sobre el tema 

d’aquestes adquisicions, d’aquests contractes en el 

moment de crisi sanitària. 

Per tant, s’agrairia, doncs, una mica més de 

transparència en tots aquests aspectes, sobretot 

perquè són diners, com bé sabeu tots, públics. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Sí, bé, és que no he entès ben bé. m’ho aclarirà, si 

aquesta qüestió si no està d’acord en què digués que 

hi havia aquest contracte, si és això? Jo ja ho he 

explicat, hi ha dos contractes potestatius per la 

modalitat de contracte que es faci la publicació. 

Primer, no vaig decidir que es fes públic. El segon, sí, 

perquè el primer era un contracte per sis mesos que 

tampoc sabia si tindria continuïtat a la vista, doncs, 

que hi havia un segon contracte, doncs, no he tingut 

cap problema en fer-ho públic. Però és que no ja en 

aquella roda de premsa, és que en algun moment 

donat, en alguna altra entrevista se m’havia demanat 

i ho havia contestat i sense cap tipus de problema. I li 

agradi o no li agradi, em cregui o no em cregui, és que 

no hi ha res a amagar, és que no hi ha res que no 

s’atingui a la legalitat, és que no hi ha res que no hagi 

passat per la Intervenció general i no hi ha res que no 

s’hagi pogut fer d’acord amb allò que preveu la 

modalitat de contractació. 

Per tant a partir d’aquí, doncs, no sé, en termes de 

transparència, doncs, ja hi som tots, ja hi volem 

contribuir. El que no volem contribuir tampoc i no 

vull dir que vostè ho vulgui fer, és a les teories de la 

conspiració o sobretot a generar hipòtesis, que al final 

el que acaben fent, com he dit al principi de la meva 

primera intervenció, és malmetre, en aquest cas, la 

imatge o d’una empresa i fins i tot del país, perquè 

arran de les qüestions que s’han fet o les insinuacions 

que s’han fet, jo mateix he rebut dos cartes de les 

empreses que van subministrar respiradors demanant 

que s’aclareixi, sobretot i que quedi clar, que aquesta 

empresa no ha rebut cap tipus de comissió, lamentant 

les insinuacions que s’han fet al respecte i, fins i tot, 

apuntant que potser en una altra situació 

d’emergència sanitària, doncs, potser amb aquest 

tipus d’empreses no podrem comptar. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Sr. Font vostè havia aixecat la mà o no... 

Sr. Costa vostè havia aixecat la mà i després vostè Sr. 

Miró. 

El Sr. Ferran Costa:  

Gràcies Sra. síndica. 

Vagi per endavant i permeti’m potser la frivolitat i dir 

que el propietari d’aquesta empresa no és un amic 

meu sinó és un bon amic meu, i em consta, per la 

tranquil·litat del Sr. Font que està aprenent anglès. 

No sé si això pot ser un indicador de res. 

Bromes a part, sí que, en la línia que el Sr. Gallardo 

deia, jo penso que ens n’hem d’alegrar, malgrat que 

potser aquí hi ha certa ironia vist la... no aquesta 

pregunta que agraeixo  moltíssim perquè servirà per 



Diari Oficial del Consell General Núm. 12/2020 Sessió ordinària del dia 2 de juliol del 2020 

28 

posar negre sobre blanc, sobre quines tasques i quines 

accions i quin ha estat el retorn d’aquesta empresa per 

l’Administració, sinó vistes les múltiples preguntes, 

demandes d’informació, i de control, i ara dic les de la 

premsa. I jo penso que hi ha anat molt ràpid vostè, 

potser m’ho he perdut. Li havia demanat al Sr. Font, 

m’agradaria potser fer esment concret a això. I és amb 

l’objecte social d’aquesta empresa, perquè sense anar 

més lluny, però penso que aquest exemple que els 

posaré jo ara, Sr. Gallardo, exemplifica una mica el 

que ha passat en tot plegat. Amb aquesta voluntat 

vostè em deia d’insinuacions, jo diria directament de 

fer-n’hi ús o de la post veritat, que malauradament 

penso que ha arribat aquí al país per quedar-s’hi. 

Perquè llegia un article d’un important polític o ex 

polític o si més no, sense càrrec institucional en 

aquests moments que literalment deia que aquesta 

empresa adjudicatària A2 Security és una empresa de 

seguretat no pas d’assessorament en inversions. I em 

preocupen aquestes afirmacions públiques perquè 

veig que potser la intencionalitat d’això, no sé si estarà 

d’acord amb mi Sr. Gallardo, és alguna en concret, i 

no pas posar negre sobre blanc que és el motiu 

d’aquesta pregunta, perquè aquest senyor que és 

advocat i podria entrar en el registre de quina és 

l’activitat social de l’empresa, no ho fa i arriba a una 

conclusió basada en una fal·làcia... 

La Sra. síndica general: 

Formuli la pregunta Sr. Costa. 

El Sr. Ferran Costa: 

Faig la pregunta de seguida Sra. síndica. 

I la fal·làcia és similar a què pensar que, jo que sé, que 

la multinacional Apple es dedica a vendre pomes, no? 

Doncs, per aclarir això, vostè que ha demanat 

l’objecte social i em sembla que el Sr. Font ha deixat 

entredit que no estava massa clar si ho podria fer o no 

ho podria fer. Si podria, doncs, repetir quin és aquest 

objecte social de l’empresa i si està qualificat per fer 

aquestes feines. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Costa. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

L’objecte social parla d’assessorament en matèria de 

seguretat privada de persones i edificis en l’àmbit de 

la intrusió i activitats intermediari per la prestació de 

serveis relacionats amb la gestió estratègica 

empresarial, per a la captació de clients per empreses 

de prestació de serveis que requereixin d’una 

habilitació professional i per entitats bancàries i 

administracions. Jo crec que el Sr. Font es referia al 

nom i no tant quant a l’objecte social, que deia, si ho 

he entès bé, una diferència entre el nom complet del 

registre social i el nom que es va publicar 

l’adjudicació. 

En qualsevol cas, i també li agraeixo la pregunta, que 

l’empresa es digui A2 Security no vol dir que es 

dediqui només a la seguretat, com deia vostè amb 

l’exemple que posava, perquè sovint el nom no fa la 

cosa. 

Bé, jo ja he explicat i he intentat, no sé si he 

convençut o no, això ja quedarà a criteri de cadascú, 

d’explicar els serveis que presta aquesta empresa, les 

fites que ha aconseguit fins ara i que espero que siguin 

moltes més i sobretot el paper que ha tingut també de 

manera altruista durant la gestió de la crisi sanitària. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Sr. Miró. 

El Sr. Joaquim Miró: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sí, molt ràpid. Jo li faré les preguntes ràpides i sap que 

jo no soc d’aquells qui hi donen massa voltes. 

Jo li demanaré directament si Sr. Gallardo, vostè sap 

quan personal té aquesta empresa, que això 

segurament vostè ho pot saber com a ministre? 

I la segona pregunta, això igual com a ministre no ho 

sap perquè no ho hauria de saber, però sí com a relació 

que vostè pot tenir personal amb aquesta empresa o el 

Sr. Costa també ens ho podria dir, ja que ha dit que 

era un amic seu, quin és el nivell de facturació que té 

aquesta empresa? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Miró. 

Sr, Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

No sé quin és el nivell de facturació. És una persona 

que és autònom per tant és una empresa unipersonal, 

però jo no valoro els serveis prestats d’una empresa 
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pel nombre d’empleats en funció de l’encàrrec que hi 

ha, perquè sinó cauríem en el parany de pensar que 

una gran empresa ho pot fer tot molt bé o un gran 

despatx d’assessors pot complir aquell objectiu, que de 

vegades sí i de vegades no. Jo el que valoro a la 

pregunta que ha fet el conseller Font, és en base a 

criteris quantitatius i qualitatius, no en funció del 

nombre de treballadors o d’assessors o d’equip que 

pugui tenir l’empresa. Jo ja li he explicat, doncs, els 

serveis que presta, que ha prestat i que, com a mínim, 

prestarà mentre perduri aquest segon contracte. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Sr. Font, vostè vol fer una darrera pregunta espero. 

El Sr. Jordi Font: 

Una darrera i contestar per al·lusions, també si us 

plau. 

A veure, quan jo he dit allò de l’objecte social, 

l’objecte social està clar, però jo també soc empresari 

i alguna vegada l’objecte social que t’encorseta molt, 

no t’ha de privar de fer una cosa que estigui una 

miqueta al costat, sempre i quan no facis competència 

il·legal. Però l’objecte social diu “captació de clients 

per a empreses de prestació de servei”. Bé, si aquí 

l’empresa és Govern, doncs, ja està bé, a mi em sembla 

bé, i no m’hi poso pas en això, només faltaria. 

Jo el que li voldria dir és que li he demanat abans i no 

m’ho ha concretat, no sé si hi tinc dret o no, és saber 

si ens pot fer arribar el contracte i després dintre 

d’aquest contracte, suposo que es deu establir una 

forma de remuneració d’aquesta adjudicació, i jo 

voldria saber si aquesta remuneració es fa mes per mes 

o es fa a l’acabament del contracte o s’anticipa una 

part, etc. Si hi ha alguna clàusula especial, com es 

remunera aquest treball? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Pacte novè, l’import pels serveis prestats, ascendeix 

com li he dit a 21.250 euros, IGI inclòs. Les despeses 

de desplaçament no estan incloses en l’import 

d’aquest contracte i es gestionaran directament des 

del Ministeri de Presidència i Economia. Aquest 

pagament es realitzarà en tres terminis, el primer 

pagament per un import del 40% del valor de la 

prestació. El segon pagament, el 30% de l’import de la 

prestació de 6.375, i es realitzarà als tres mesos de la 

signatura del present contracte i per últim el tercer 

pagament, del 30% restant de l’import de la prestació 

es realitzarà a la finalització del contracte amb el 

número del compte bancari que presta aquí i per un 

import de 6.375. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

L’última Sr. Font, ja que era seva la pregunta. 

El Sr. Jordi Font: 

Bé, és que no m’ha contestat. Jo li he demanat a veure 

si em podia facilitar el contracte. Si em diu sí, és sí, si 

em diu que no, és no. I després de la mateixa manera 

que el Sr. Costa ha manifestat la seva amistat personal 

amb aquest senyor, que li felicito, jo també li dic que 

personalment me n’alegro molt que aquest senyor es 

guanyi molt bé la vida i que ojalà se la guanyés millor. 

Jo no tinc res a dir al contrari. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Font. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

No tinc cap problema en facilitar-li el contracte. Com 

ja ha passat en d’altres ocasions, com vostè m’ha 

demanat alguna cosa i fins i tot sense haver d’utilitzar 

el canal oficial, jo no tinc cap problema de facilitar-li 

el contracte. També li demanaré a la persona 

afectada, però suposo que tampoc el tindrà. I sé que 

vostè ho diu amb sentiment i és veritat i que pensi que 

estigui content que aquesta persona es guanyi la vida 

o se la pugui guanyar bé com vostè diu. I jo també 

penso que si aquest assessorament va bé, al final el 

retorn no serà només per aquesta persona pels serveis 

que pugui prestar sinó també per les oportunitats que 

puguin sorgir pel país. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

No havent-hi més punts a l’ordre del dia, s’aixeca la 

sessió. 
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Bona tarda. 

(Són les 18.05h) 



 

 

Llistat de preguntes al Govern amb resposta oral 

disponibles per a la sessió del dia 2 de juliol del 

2020 

1- Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Susanna Vela Palomares, 

consellera general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 1 de juliol del 2020, 

relativa a la promoció turística d’Andorra pel 2020-

2021, (Reg. Núm. 471). 

2- Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Oliver Alís Salguero, conseller 

general del Grup Parlamentari Terceravia + Unió 

Laurediana + Independents, per escrit de data 1 de 

juliol del 2020, relativa al no retorn a les famílies de 

la part proporcional de l’import del transport 

escolar aturat durant la crisi sanitària causada per 

la COVID-19, (Reg. Núm. 472). 

3- Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Carine Montaner Raynaud, 

consellera general del Grup Parlamentari Terceravia + 

Unió Laurediana + Independents, per escrit de data 1 

de juliol del 2020, relativa al SAAS i a la crisi sanitària 

de la COVID-19, (Reg. Núm. 475). 

4- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. Pere López Agràs, president del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de data 22 

de juny del 2020, relativa al conveni signat entre 

Govern i el que fou notari Josep Estañol, (Reg. 

Núm. 438). 

5- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. Jordi Font Mariné, conseller general del 

Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 22 de juny del 2020, relativa a la contractació 

directa de l’empresa A2 Security, (Reg. Núm. 439). 
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